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دیجیتال ایران

فالنیک بررسی 

رویداد زیرساخت دیجیتال با حضور بیش از ۶00 نفر
از فعالان این حوزه و صنایع مرتبط برگزار شد

زیرساختی برای آینده

تجهیزات منسوخ
امکان احراز اصالت ندارند

۴5 درصد از زیرساخت دیجیتال
در کشور از رده خارج است

برای بازگشت به شرایط 
عادی به ۳ میلیارد دلار 

سرمایه نیاز داریم

زیرساخت فعلی
برای رفع فیلتر

جواب گو نیست

تقدیر از چهره های برتر و 
ماندگار حوزه زیرساخت 

دیجیتال

12 882

خانه از 
پای بست...پای بست...

در حال حاضر در ایران
۱۵۰۰ رک قابل اجاره داریم
که جوابگوی نیازها نیست

بانک سامان اولین گزارش 
سرمایه انسانی خود را با 

تمرکز بر چالش های منابع 
انسانی این بانک منتشر کرد

نسل زد 
در مرکز توجه

۱0هزار رک
نیاز داریم

آیا با وضعیت فعلی 
زیرساخت ها رشد اقتصادی 

امکان پذیر است؟



رویداد ز��ساخت دیجیتال ای�ان
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۱۹ و ۲۰ دی مــــاه ۱۴۰۳

چهارمین رویــداد بـلـاكــچـیـن
رمـزارز و دارایـی دیـجیتــال ایـران

راه كار بـرگــزار می كـنـد



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۵۷
۲۶ آبــــــــــــــــــــــــان۱۴۰۳
ســــــــــــــــــــــــال چهارم

KARANG

4

زيرساخت ديجيتال
DIGITAL

INFRASTRUCTURE

این یادداشت را در حالی می نویسم که امروز به دلیل 
قطعی بــرق، بیــش از دو ســاعت مــن و همکارانم در 
تحریریه پشت سیســتم های تاریک خود نشسته 
بودیــم و امــکان انجــام هیــچ کاری را نداشــتیم؛ ایــن 
اتفاق زمانی افتاد کــه در کارنگ این شــماره، در حال 
سروســامان دادن بــه ویژه نامــه رویــداد زیرســاخت 
دیجیتال بودیم که چند روز پیش برگزار شد؛ رویدادی 
که طی برگزاری آن یکــی از مهم ترین دغدغه هایمان 
این بــود،  مبادا ســایه ســنگین تاریکــی و بی برقی در 
میانه کار برسرمان سنگینی کند. واقعاً بدون برق در 
روزگار امــروز چــه کاری را می توان انجــام داد؟ آیا قرار 
اســت از این به  بعد رفتن برق بخشــی از روتین کار و 

زندگی مان شــود و باید به عنــوان یکی از 
الزامات زیست در تهران، برنامه هایمان 
را بــا خاموشــی ها تنظیــم کنیــم؟ آیــا در 
روزگاری نه چنــدان دور بــه این مشــکل، 
شــبیه خیلــی دیگــر از گرفتاری هــای 
اقتصادی  و... در کشــور عــادت خواهیم 
کرد؟ اگرچه شــاید از نگاه برخی انتخاب 
بیــن گزینــه  چنــد ســاعت بی برقــی یــا 
آلودگی ناشی از سوزاندن مازوت در هوا، 
انتخــاب اولــی منطقی تر باشــد امــا چرا 
باید مسیرمان محتوم به انتخاب چنین 

دوراهی ناخوشــایندی باشــد؟ آیــا حســاب کرده اند 
این چنــد ســاعت بی برقــی در روز، چه صدمــه ای به 
کسب وکارها خواهد زد و آیا دغدغه جبران خسارت 
مــردم را دارنــد؟ ناتــرازی امــروز ایــران در حــوزه انرژی 
اتفاقی نیست که در یکی دو سال اخیر افتاده باشد. 
در حــوزه انــرژی نه تنهــا نیروگاه هــای ما متناســب با 
نیازمــان توســعه پیدا نکــرده بلکــه فرســودگی چون 
موریانه ای کارایی این صنعت را به مخاطره انداخته 

است.
اتفاقی که در صنعت زیرساخت دیجیتال کشور نیز 

در حال رخ دادن اســت و باتوجه به شــتاب روزافزون 
این صنعت در جهــان احتمالاً خیلی زودتــر از آنچه 
گمان می کنیم آثــار هشــدارهای فعالان این حــوزه را 
به چشــم خواهیم دید.  در آینده ای که احتمــالاً قرار 
اســت هوش مصنوعی در آن حرف اول و آخر را بزند، 
میان کشورهای جهان ماراتنی برای خرید تجهیزات 
کلیدی این صنعت شکل گرفته است، به شکلی که 
شــرکت های پیشــرو در این حوزه با توجه به تقاضای 
گســترده در بازار، مبنای عرضه خود را سیاست های 
خــودی و غیرخــودی قــرار داده اند؛ حــال در ایــن بازار 
مــا ایرانی هــا نه تنها خودی به شــمار نمی آییــم، بلکه 
ســدی به نام تحریم هــای خارجــی را پیــش رو داریم. 
به این موانــع، قوانیــن و مقــررات داخلی 
همراه با برخوردهای سلیقه ای که فعالان 
حــوزه زیرســاخت کشــور از آن بــا عنوان 
تحریم های داخلی یاد می کنند هم اضافه 
کنید. در سال های اخیر بسیار دیده ایم که 
مسئولان کشور با وعده های خود، چنان 
ژســت می گیرنــد کــه گویــی کاری انجــام 
شــده و به ثمر نشســته؛ برای مثــال همه 
جا صحبت از سهم ۱۵ درصدی اقتصاد 
دیجیتال از تولید ناخالص داخلی است 
کــه در برنامــه هفتــم در نظر گرفته شــده 
اســت؛ حالا گذشــته از آنکه کیک اقتصاد کشــور ما 
آنچنــان کوچک شــده کــه ســهم ۱۵ درصــدی آن هم 
خیلــی قابــل مقایســه بــا آنچــه حتــی در کشــورهای 
همسایه ما در جریان است نیســت، اما در این میان 
اگر قرار باشــد در آینــده به دلیل ناترازی ها کــه هر روز 
به جــای اقتصادمان در حال رشــد اســت، روزی چند 
ســاعت برق و اینترنت و... نداشته باشــیم، می توان 

انتظار چنین رشدی از اقتصاد دیجیتال داشت؟ 
به قول ســعدی: »خانــه از پای بســت ویران اســت/ 

خواجه در فکر نقش ایوان است«
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خانه از پای بست...

طی حکمی از سوی پرویز خوش کلام خسروشاهی، 
رئیس کل بیمه مرکزی، صادق فرامرزی، مدیرعامل 
هلدینگ فن آوری اطلاعــات بیمه مرکزی )فنحاب( 

شد.
هلدینــگ فــن آوری اطلاعــات بیمــه مرکــزی بــا 
مأموریت پیاده سازی اهداف ارائه خدمات از طریق 
دولــت الکترونیــک و اســتقرار حاکمیــت فنــاوری 
اطلاعات در صنعــت بیمه، با نام فنحــاب فعالیت 
می کند و انتظار می رود با انتخاب فرامرزی به عنوان 
مدیرعامل، چشــم به افق های جدیدی در نوسازی 
و تحــول زیرســاخت های فناورانــه  بیمــه در کشــور 

داشته باشد.
صادق فرامرزی پیش از این در سمت مدیرعاملی، 
دست آوردهای قابل توجهی در حوزه های مختلف 
پرداخــت، بانکــداری و بانکــداری بــاز، تأســیس و 

مدیریــت هلدینــگ فــن آوری اطلاعــات و فعالیت 
صنفی در کارت اعتباری ایران کیش، فرابوم، صاد و 

نظام صنفی رایانه ای تهران داشته است.

صادق فرامرزی مدیر عامل فنحاب شد
طی حکمی از سوی رئیس کل بانک مرکزی

آیا با وضعیت فعلی زیرساخت ها رشد اقتصادی 
امکان پذیر است؟
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مسابقه نویسندگی پیمان
پیمان با همکاری ویرگول، مسابقه 
نویســندگی با موضــوع پرداخت مســتقیم 
)دایرکــت دبیــت( را برگــزار می کنــد. زمــان 
برگزاری این کمپین از ۷ آبان تا ۷ آذر خواهد 

بود.

سرمایه گذاری دیجی کالا در میاره
دیجی اکســپرس  و  دیجــی کالا 
۲۳۵ میلیــارد تومــان در شــرکت »میــاره« 
سرمایه گذاری کردند و ۳۴ درصد سهام آن 

را در اختیار گرفتند.

 فراخوان نصر برای جایگاه بازرسی
ســازمان نصــر تهــران از اعضایــش 
خواست تا در صورت تمایل برای نمایندگی 
ســمت بــازرس در ســازمان نظــام صنفــی 
استان تهران تا پایان ۳۰ آبان ماه اقدام کنند.

آغاز ثبت گمرک آیفون مسافری
رئیــس ســازمان توســعه تجــارت 
ایران، اعلام کرد افرادی که از آبان به صورت 
مســافری گوشــی وارد کشــور کرده انــد، 
می تواننــد اظهــار اولیــه خــود را در گمــرک 

ثبت کنند.

اولین رویداد زیرســاخت دیجیتال 
روز ۲۱ آبان ســال ۱۴۰۳ به همت 
کارخانه نوآوری رسانه  راه کار 
برگزار شد. در این رویداد 
۶۰۰ نفر از فعــالان حوزه 
زیرســاخت دیجیتــال و 
ســالن  در  ســخت افزار 
همایش های کتابخانه ملی 
ایران دور هم جمع شدند و با 
هم دربــاره چالش هــا و فرصت های این 

حوزه گفت وگو کردند.
مدیــران ارشــد و فعــالان صنعــت زیرســاخت، 
کسب وکارهای تولیدکننده و تأمین کننده سخت افزار، 
خرده فروشان، برندهای مطرح کشور و متخصصان 
حوزه زیرســاخت دیجیتال در این رویــداد مخاطب 
گفت وگوهــا و پنل هــای مختلفی بودند کــه فرصت 
آشــنایی آخریــن دســتاوردهای حــوزه زیرســاخت، 

چالش ها و ترندهای این حوزه را برایشان ایجاد کرد.
ایــن رویــداد در دو بخــش غیــر حضــوری و حضوری 
برگزار شــد که بخش غیرحضــوری آن از ســاعت ۱۰ 
آغاز شد. در این بخش ۴ سخنران از معماری جدید 
ســخت افزاری، نیازهــا و چالش هــای هلدینگ هــا، 
آینــده زیرســاخت های پردازشــی و زیرســاخت های 
هوش مصنوعی در ایران صحبت کردند. این بخش 
از رویداد در قالب ویدئوکست منتشر خواهد شد و 

در اختیار علاقه مندان این حوزه قرار خواهد گرفت.
با پایــان بخش غیــر حضــوری پذیــرش افــراد در این 
رویداد آغاز شد و حامیان این رویداد نیز در غرفه های 
خود بــه معرفی کســب وکار خــود، فعالیت هــا و کالا 

و خدماتــی کــه ارائــه می دهنــد پرداختنــد. رمیــس، 
فناپ تک، فالنیک و آداک فن آوری مانیا حامیان این 

رویداد بودند.

گفت وگوهــای تخصصــی با مدیــران و 
تأمین کنندگان 

بخش حضوری با سخنرانی رضا قربانی، مدیرعامل 
راه کار و رضا جمیلی، دبیر برگزاری رویداد، آغاز شــد. 
پس از ســخنان ابتدایــی، تندیس چهر ه هــای برتر و 
تأثیرگذار حوزه زیرســاخت دیجیتال بــه برگزیدگان 

این بخش اهدا شد.
در ادامــه ۴ پنل تخصصی بــه نام های »زیرســاخت 
ارتباطات؛ نیازهای اقتصاد دیجیتال و داشته های ما«، 
» از تولید تــا تأمین؛ همه مســیرهای یک صنعت«، 
»چالش های کسب وکارهای ایرانی حوزه زیرساخت 
دیجیتال« و »نیازهای سخت افزاری در اکوسیستم 
مالــی و بانکــی« برگــزار شــد. در ایــن پنل هــا مدیران 
عامل و رؤسای شرکت های مختلف از ارائه دهندگان 
خدمات الکترونیــک، تأمین کنندگان ســخت افزار، 
ارائه دهندگان پیشتیبانی، تولیدکنندگان و نهادهای 

تنظیم گر حضور داشتند.
در این پنل هــا از چالش هــای این حــوزه به خصوص 
چالش هایی که فعالان با تنظیم گر این حوزه دارند و 
فرصت هایی که در گذشته از دســت رفته است و در 

آینده در پیش روی ماست صحبت شد.
در بخــش حضوری همچنیــن دو ارائه بــا عنوان های 
»اهمیــت مهندســی و تنــوع بخشــی در حــوزه 
زیرساخت دیجیتال« و »سخت افزار خاص منظوره 

یا عمومی« ارائه شد.

رویداد زیرساخت دیجیتال
برگزار شد

با حضور بیش از ۶۰۰ نفر از فعالان حوزه 
زیرساخت دیجیتال و صنایع مرتبط با آن



 تلاش بــرای ایجاد محیط کاری مناســب برای 
نسل زد

یکی از اصلی ترین مواردی که تمام صنایع از جمله بانک ها با آن 
روبرو هستند نیروی کار نسل جدید یا همان نسل زد است. به 
گفته نادری این گروه تفکر متفاوتی نسبت به محیط کار دارند 
و از این رو بانک سامان سعی دارد با تفکر نو، پیش بینی ترندها 
و ایجاد یک محیط کاری منعطف و همچنین نظام پرداخت 
منعطف، محیط مناسبی برای نیروی کار نسل زد ایجاد کند.
نــادری در ادامه مطرح کــرد: »به واســطه پروژه گــزارش منابع 

انسانی توانستیم نیازهای نسل جدید را دریابیم.«
او در توضیحــات چگونگــی ایجــاد محیــط کاری منعطف که 
مورد قبــول نیــروی کاری نســل جدید نیز باشــد، گفــت: »در 
بانک ســامان هیچ سرویسی در حوزه پرســنل ارائه نمی شود 
که در طول ســال مورد بازبینی قــرار نگیرد. در بســیاری موارد 
سرویس های حوزه HR در بانک سامان بعد از یک سال تغییر 

کرده است.«

 ایجاد شبکه اجتماعی »همسا« برای ارتباط 
بهتر درون سازمانی

نادری در ادامه به شبکه اجتماعی درون سازمانی بانک سازمان 

به نام »همسا« اشــاره کرد. او درباره همســا توضیح داد: »در 
شبکه اجتماعی همسا، پرسنل می توانند به صورت شناخته 
شده و یا ناشناس پیام، پیشنهاد و شکایات خود را ارائه دهند و 
در هر زمان از شبانه روز با مدیران از لایه های مختلف مدیریتی 
ارتباط برقرار کنند.« درباره شــبکه اجتماعی درون ســازمانی 

همســا، فرشــته ضرابیه عنــوان کرد که 
این شبکه اجتماعی با توجه به نسل زد 
طراحی شــده زیرا این نسل می خواهد 
در مکالماتی با سرعت بالا به پاسخ های 
مورد نظر خود برسد و از سویی دیگر نوع 
ارتباط مورد قبول در این نسل بر بستر 

پلتفرم ها است.

بــرای  تعاملــی  طراحــی   
شفافیت بیشتر

یکی از نکات قابل توجه دربــاره گزارش 
سرمایه انســانی بانک سامان، طراحی 

این گزارش به صورت تعاملی است. به این مفهوم که خواننده 
گــزارش در نســخه PDF ارائه شــده می توانــد روی لینک های 
تعبیه شده در صفحات گزارش کلیک و اطلاعات بیشتری را 

دریافت کند. هدف از  این طراحی ایجاد شفافیت برای نسل 
زد عنوان شده است. نادری در ادامه درباره نرخ خروج از بانک 
سامان توضیح می دهد که در طول سال های گذشته نرخ خروج 
از بانک سامان همواره دو و نیم درصد بوده است و تلاش نیز بر 
ثابت نگه داشتن این نرخ خروج بوده است. او همچنین توضیح 
می دهد که البته ثبات در نرخ خروج از 
ســازمان همیشــه به معنای پیشرفت 
نیســت و در برخی موارد لازم اســت تا 
نیروی انســانی در گردش باشــد تا یک 

سازمان با پیشرفت همراه باشد.

 ســعی کردیم محیــط کار را 
انسانی تر کنیم

فرشته ضرابیه، معاون سرمایه انسانی 
بانک ســامان در پاســخ به ســؤال غزل 
یگانگی، مدیر استودیو برند کارفرمایی 
کارخانه نوآوری رســانه راه کار، مبنی بر 
چگونگی مواجهه بانک سامان با چالش مهاجرت توضیح داد: 
»تنها کاری که توانستیم بکنیم این بود که محیط کاری آرامی 
همراه با امنیت شــغلی ایجاد کنیم تا افراد بتوانند در محیط 

نسل زد؛ در مرکز توجه استراتژی 
برندکارفرمایی بانک سامان

بانک سامان اولین گزارش سرمایه انسانی خود را با تمرکز بر چالش های منابع 
انسانی این بانک و نگاه به نسل زد منتشر کرد

بانک سامان نخستین گزارش سالانه سرمایه انسانی خود را منتشر کرد؛ این نخستین بار است که یک بانک ایرانی اقدام به انتشار چنین گزارشی می کند.  نشست خبری انتشار اولین گزارش 
منابع انسانی بانک سامان با حضور فرشته ضرابیه، معاون توسعه و زیرساخت بانک سامان و پیمان نادری، مدیر سرمایه انسانی بانک سامان، در محل برج بانک سامان برگزار شد. نخستین 
گزارش سرمایه انسانی بانک سامان با نام »سفرنامه الماس« و به زبان انگلیسی منتشر شده است. پیمان نادری دلیل انتشار این گزارش به زبان انگلیسی را مطرح شدن در سطح جهانی بیان 
کرد. پیمان نادری در این نشست به حاضران اعلام کرد که بانک سامان نزدیک ترین نگاه را به زاویه دید نسل زد دارد و سعی در تغییر ساختار خود برای ایجاد محیط کار مناسب برای این نسل 

دارد. همچنین در ابتدای این نشست تعداد پرسنل بانک سامان ۲۷۷۱ نفر اعلام شد که ۳۱ درصد از این تعداد را زنان و ۶۹ درصد را مردان تشکیل می دهند.

در طول سال های 
گذشته نرخ خروج از 

بانک سامان همواره دو 
و نیم درصد بوده است 
و تلاش نیز بر ثابت نگه 
داشتن این نرخ خروج 

بوده است
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 گزارش کارنگ از حضور کسب وکارهای حوزه اقتصاد نوآوری
در نمایشگاه کار دانشگاه شریف

فرصت آشنایی دانشجویان با صنایع مختلف 

REPORTگزارش

چهاردهمین نمایشــگاه کار دانشــگاه شریف 
از ۲۰ تــا ۲۲ آبــان برگزار شــد. در این نمایشــگاه 
شرکت های مختلف از صنایع گوناگونی حضور 
دارند. از حوزه اقتصاد نوآوری نیز شرکت هایی 
مثل بلوبانــک، خدمات انفورماتیک، اســنپ، 
خانومــی و توســن در غرفه هایی با دانشــجوها 
و کارجوها تعامل می کنند.  دانشــگاه صنعتی 
شریف از دهه نود به کمک سازمان های مختلف 
نمایشــگاه کار شــریف را برگــزار می کنــد. ایــن 
نمایشــگاه فرصت مناســبی برای دانشجویان 
و کارجویانــی اســت که بــه دنبــال فرصت های 

شغلی در صنایع مختلف هستند.

 بحران نیروی انسانی
مریــم یــاوری، مدیــر منابــع انســانی 
خانومی، با اشاره به بحران کمبود نیروی انسانی 
متخصــص در منابــع انســانی حضــور در این 
نمایشــگاه را بــرای تمــام شــرکت های درگیــر با 
این بحــران مفید دانســت. او توضیح می دهد: 
»چالــش منابــع انســانی در صنعــت تجــارت 
الکترونیــک بســیار پررنــگ اســت و باتوجه به 
اینکه ایــن رویــداد در دانشــگاه شــریف برگزار 
می شــود بــه مــا ایــن فرصــت را می دهــد کــه با 
دانشجویان که نیروی متخصص حال و آینده را 
تشکیل می دهند، ارتباط بگیریم و برایمان مهم 
بوده است که تصویر مناســبی از برند خانومی 

در ذهن دانشجویان شکل دهیم.«

 تقویت برند کارفرمایی
بــرای شــرکت خدمــات انفورماتیــک 
هم تقویــت برنــد کارفرمایــی هدف حضــور در 
این نمایشگاه است. مهســا علیخانی، رئیس 
گروه استعدادیابی و استخدام شرکت خدمات 
انفورماتیــک، بــا اشــاره به ســابقه حضــور این 
شــرکت در ایــن نمایشــگاه می گوید: »امســال 
ســال دهم حضور ما در این نمایشــگاه است و 
بر اســاس تجربه رزومه های دریافتــی در اینجا 
کیفیت بســیار خوبــی دارنــد. به خصــوص در 
حوزه کارآموزان جذب بسیار خوبی در این چند 

سال داشتیم.«

 غایبان تجارت الکترونیکی
حانیــه تولایــی، سرپرســت تجربــه 
کارکنان گروه اسنپ، نیز تقویت برند کارفرمایی 
و حضور یکپارچه تمام ونچرها و تقویت هویت 
گروه اســنپ را دلیل اصلی حضور هرساله این 
برند در نمایشگاه کار شــریف اعلام می کند. او 
با اشــاره به عدم حضور بعضی از شــرکت های 
بزرگ تجارت الکترونیک مثل دیجی کالا، تپسی 
و علی بابا در این نمایشــگاه می گوید: »به جای 
شــرکت های دوســت و رقیــب مــا شــرکت های 
دیگری از صنایــع دیگری حضور پیــدا کرده اند 
که بــرای دانشــجویان جذاب اســت؛ ولــی برای 
مــا کــه در حــوزه تــک فعالیــت می کنیــم کمــی 

دلسردکننده است.«

 افزایش آگاهی از برند توسن
توســن دلیل متفاوت تری برای حضور 
خود عنوان می کند. کوروش عباسی، مدیر ارشد 
برند توســن، توضیح می دهد: »ما یک شــرکت 
B۲B هســتیم و با شــرکت ها ســروکار داریم. به 
همین دلیل کارجویان آگاهی چندانی از برند ما و 
کاری که ما می کنیم ندارند. پس هدف ما افزایش 
آگاهی دانشجویان و کارجوها به عنوان کارفرما از 
برند ماست. تجربه ما از حضور چند ساله مان 
در ایــن نمایشــگاه بــه مــا ثابت کــرده اســت که 
افزایش آگاهی از برندمان هدف بهتری است.« 
او توضیــح می دهــد: »حضــور در نمایشــگاه 
کار دانشــجویی تجربــه متفاوتــی اســت؛ زیــرا 
بازدیدکنندگان در این نمایشگاه در بسیاری از 
مواقع کارجو نیستند و جور دیگری به فضای کار 
نگاه می کنند. صرفاً علاقه مندند تا از سازمان ها 
اطلاعاتی کسب کنند و با فضای آن آشنا شوند 
یا حتی به دنبال منتورشیپ هستند که در غرفه 
توســن هــر روزه تعــدادی از متخصصیــن برای 
مشــاوره و صحبت بــا این افــراد حضــور دارند. 
از طرفــی دســترس پذیری ایــن نمایشــگاه برای 

کارجوها بهتر است.«

شخصی زندگی خود نیز آرامش داشته باشند. اما ما 
اختیاری بر دغدغه های بیرونی نداریم. دغدغه هایی که 
همواره وجود دارند. نرخ مهاجرت در سازمان ما معمولاً 
پایین بوده است اما با این حال در سال های اخیر با نرخ 
مهاجرت نسبتاً بیشــتری مواجه بودیم.« او در ادامه 
بیان کرد که در جهت ایجاد محیط کار مناســب برای 
جلوگیری از مهاجرت افراد سعی شده است تا محیط 
کار »انسانی تر« شود؛ از این رو بانک سامان برنامه هایی 
در جهت پایش ســلامت کارکنان خود راه اندازی کرده 

است.

 تبدیل کارمندان به مشاوران بانکی
نادری در پاســخ به ســؤال رضا جمیلی، مدیر توســعه 
کسب وکار کارخانه نوآوری رسانه راه کار درباره چگونگی 
برنامه ریــزی در راســتای برند کارفرمایی بانک ســامان 
در جهت جذب نیروهای متخصــص در حوزه فناوری 
توضیح داد: »هفته ای نیست که در خصوص نیروهای 
فناوری اطلاعات جلسه نداشته باشیم و همواره درحال 
پایش ایــن حوزه بــه همــراه مدیــران فنــاوری اطلاعات 
خــود هســتیم و تمرکز مــا در ایــن حــوزه افزایــش پیدا 
کــرده اســت.« او رقابت در حــوزه جذب و نگهداشــت 
متخصصــان فنــاوری را به اقیانوســی خونین تشــبیه 
کرد و ادامــه داد: »چنین شــرایطی ما را بر این داشــته 
است که در این حوزه مانیتورینگ و مراقبت بیشتری 
داشته باشــیم. به واســطه اســتارتاپ هایی که محیط 
کاری مناســبی بــرای نیروهــای آی تی ایجــاد می کنند 
ممکن اســت خروج داشــته باشــیم، اما خیلــی بابت 
خروج نیروهای مان و جذب آنها به استارتاپ ها نگرانی 
نداریم.« او در راســتای چگونگی حفظ نیــرو در بانک 
ســامان توضیح داد: »بایــد تمایزی ایجاد کنیــم که بر 
بستر ســاختاری و فرهنگی بانک قرار بگیرد و در بلند 
مدت این شرایط را حفظ کنیم. بنابراین در سطح ماکرو 
نوع حضور و تعامل در کار را مانند ســاعت کاری کمی 
منعطف کردیم و از لحــاظ نظام پرداخــت کاری انجام 
دهیم تا ســطح رضایت را افزایش بدهیم.« نــادری در 
ادامه بــه افزایش تقاضای نیــروی کار در حــوزه فناوری 
اطلاعات و عرضه کم و محدود در آن اشاره کرد. به گفته 
او فارغ التحصیلان این حوزه هــا قصد مهاجرت دارند 
و در نتیجه عرضــه نیروی حــوزه فنــاوری اطلاعات کم 
می شود و از سویی هم تقاضا برای جذب این دسته از 

نیروها روزبه روز در حال افزایش است.

 ایجاد محیط کار منعطف
به گفته نادری، بانک سامان با محیط کار منعطف 
و جبــران خدمــت توانســته ایــن کمبــود را جبــران 
کند. همچنین ایــن بانــک تصمیم گرفته اســت تا 
برای حفظ و نگهداشــت نیروهــای خود »پرداخت 
منعطف با عملکرد« را ایجاد کند.فرشــته ضرابیه 
در ادامــه دربــاره رونــد پیشــرفت شــغلی در بانــک 
ســامان توضیــح داد: »رونــد پیشــرفت شــغلی در 
بانک سامان متفاوت شده در نتیجه نقش کارکنان 
نیز در شعبه ها متفاوت شــده است. بانک سامان 
بــه ســمت بانکــداری دیجیتــال حرکــت می کنــد. 
بخش بلوبانک مــا کاملاً مجزا اســت و افراد در این 
بخش بــه شــکل متفاوتــی کار می کننــد در نتیجه 
عملیات ســنتی بانکی عملاً دیگر در شــعب انجام 

نمی شود.«
ضرابیه ادامه داد که کارکنان بانک ســامان در شــعب 
در حال تبدیل شــدن از کارمند بانک به مشاور بانکی 
می شــوند و به مشــتریان بر اساس نیازشــان خدمات 

ارائه می دهند.

برندکارفرمايي
EMPLOYERBRANDING
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بــه گفتــه او، تاکنــون گام هایــی بــرای پیشــرفت و 
پیشــروی در زیرســاخت دیجیتال برداشــته شــده 
اســت اما نمی توان این حقیقــت را کتمــان کرد که 

مسیری طولانی پیش رو است.
مینایی اظهــار کرد: »در بخــش بعدازظهــر رویداد 
زیرســاخت دیجیتــال پنل هــا و ســخنرانی های 
مختلفــی انجــام می شــود و مســائل اکوسیســتم 
زیرســاخت دیجیتــال از تمــام جوانــب بررســی 
می شــود. امیدواریــم نتیجه ایــن رویــداد منجر به 
برداشــتن گامی مؤثــر در راســتای ارتقــای صنعت 

زیرساخت دیجیتال باشد.«

 زیرساخت دیجیتال در هلدینگ ها؛ 
نیازها، چالش ها و راهکارها

مســعود مقیمی، مدیرعامــل داروگ کلاد طی ارائه 
خــود در رویــداد زیرســاخت دیجیتــال بــا عنــوان 
»زیرســاخت دیجیتــال در هلدینگ هــا؛ نیازهــا، 

چالش ها و راهکارها« به افزایش تعداد هلدینگ ها 
در ســال های اخیر در کشــور اشــاره کــرد. او در این 
خصوص توضیــح داد: »خیلی از ایــن هلدینگ ها 
تمایل دارند ســبدهای سرمایه گذاری شــان شامل 
ســبدهای کم ریســک و پــر ریســک باشــد.« او در 
ادامه ارائه خود با مدل سازی شرکت های با سابقه، 
باثبــات و کم ریســک در کنار شــرکت های کوچک، 
انعطاف پذیر و پرریسک، به بررسی شرایط هرکدام 
از این مجموعه ها پرداخت و با توجه به شرایط هر 

یک نیازهایشان در زمینه زیرساخت را برشمرد.

۱۵۰۰ رک قابل اجاره داریم
اما نیاز حداقلی ما ۱۰ هزار رک است

گزارشی از بخش ویدئوکست اولین دوره رویداد 
زیرساخت دیجیتال

بخش ویدئوکست اولین دوره از رویداد زیرساخت دیجیتال که به همت کارخانه نوآوری رسانه راه کار 
برگزار شد، به موضوعات تخصصی حوزه زیرساخت دیجیتال اختصاص یافت. در این بخش 
که به شکل ویدئویی و آنلاین در اختیار علاقه مندان این حوزه قرار خواهد گرفت، چتد تن از 

مدیران ارشد اکوسیستم زیرساخت دیجیتال و سخت افزار ایران در ارائه های تخصصی 
به چالش ها و مشکلات این حوزه پرداختند. در آغاز این بخش از رویداد زیرساخت 

دیجیتال، راضیه مینایی، کارشناس توسعه کسب وکار راه کار ضمن خوشامدگویی به 
حضار، هدف از برگزاری رویداد زیرساخت دیجیتال را ایجاد بستری برای تبادل نظر میان 

پیشکسوتان و پیشگامان حوزه زیرساخت دیجیتال برای تبادل نظر عنوان کرد و گفت: 
»زیرساخت دیجیتال قلب تپنده اقتصاد دیجیتال است.«

REPORTگزارش

حمید خسروی، معاون 
عملیات فنی امیدسیستم 

عنوان کرد

تجهیزات منسوخ 
امکان احراز اصالت 

ندارند
حمیــد خســروی، معــاون عملیــات فنــی 
امیدسیســتم در ارائــه تخصصــی خــود 
در رویــداد زیرســاخت دیجیتــال دربــاره 
»چالش هــای به کارگیــری از تجهیــزات 
منسوخ و مواجهه با تکنولوژی های جدید« 

سخنرانی کرد.
خســروی در ابتــدا بیــان کــرد: »در مراکــز 
داده کشور با چالش اســتفاده از تجهیزات 
سخت افزاری منســوخ روبه رو هستیم. این 
تجهیزات امکان احراز اصالت ندارند، نحوه 
تأمیــن آنهــا از انبارهای اســتوک باید اتفاق 
بیفتــد کــه امــری دشــوار به شــمار مــی رود، 
مصــرف برقــی ایــن تجهیــزات بالاســت، 
نسخه های جدید روی آنها نصب نمی شود 
و نمی تــوان از ویژگی هــای جدیــد اســتفاده 

کرد.«
او در جواب این که در مواجهه با فناوری های 
جدید با چــه چالش هایی مواجه هســتیم، 
عنوان کرد: »هزینه اولیه بــالا، عدم اعتماد 
و سرمایه گذاری ذی نفعان، محدودیت های 
از  پشــتیبانی  و  گواهینامــه  بــا  مرتبــط 
شرکت های ســازنده، غفلت از بهینه سازی 
نرم افــزار بــا توجه بــه توســعه ســخت افزار، 
جایگزینــی دشــوار در فراینــد مهاجــرت 
بــه سیســتم های فعــال و ســازگاری بــا آن، 
عدم وجــود نیروهــای ماهر برای پشــتیبانی 
اطــلاع  عــدم  تجهیــزات،  از  تخصصــی 
بهره بــرداران از مزایــا و نحــوه تدوین اســناد 
فنــی، عــدم وجــود بازخــورد از نمونه هــای 
اجرایی موفق از جمله چالش هایی است که 
در مواجهه با فناوری های نوین با آن مواجه 

هستیم.«

محمدمهدی بشیرنژاد، 
معاون بازرگانی فالنیک در 
رویداد زیرساخت دیجیتال

بخش خصوصی 
و ضرورت ایجاد 

مزیت نسبی
محمدمهدی بشــیرنژاد، معــاون بازرگانی فالنیک 
در رویــداد زیرســاخت دیجیتــال دربــاره مهم ترین 
دســتاورد کســب وکارهای حوزه تأمین در سال های 
اخیر صحبت کرد. او درابتــدای صحبت های خود 
عنوان کرد: »به طور کلی، استراتژی شرکت ها یا برای 
توسعه اســت یا برای بقا. اگر یک شــرکت را جزئی 

از اکوسیســتم تصور کنیــم، باید بدانیم اســتراتژی 
کل کشــور چه بوده اســت. در ســال های گذشته ما 
شاهد استراتژی بقا بوده ایم. ما در حال حاضر موج 
مهاجرت را داریم و شرکتی مثل دیجی کالا مهم ترین 
دلیل ترک شغل نیروهای خود را مهاجرت بیان کرده 

که آمار آن ۲۵ درصد بوده است.«

 تغییر استراتژی برای رشد اکوسیستم
او در پاســخ بــه ایــن ســؤال کــه چگونــه می تــوان 
اکوسیستم را رشد داد، گفت: »استراتژی باید تغییر 
کند. ما باید توســعه صادرات یا جایگزینی واردات 
داشته باشیم. واردات در حال حاضر سخت شده 
است. در حوزه تولید سخت افزار که در حوزه رقابت 
جا مانده ایم مشوق ارائه می شود. فاصله فناوری به 
اندازه ای زیاد شده که این اتفاق می افتد. ما باید روی 
حوزه مزیت نسبی کار کنیم. با توجه به فاصله زیادی 
که در حوزه سرویس ایجاد نشده، می توانیم فعالیت 
بهتــری در ایــن حــوزه داشــته باشــیم. در مــواردی 

هستیم.«



 ویژگی های زیرساخت  کلاد
مقیمی در بخش دیگری از صحبت های خود ویژگی های 
زیرســاخت کلاد را توضیــح داد که شــامل مــواردی مانند 
تمرکــز روی توســعه، مقیاس پذیــری ســریع و آســان، 
صرفه جویــی هزینــه، پویایــی بــالا، کاهــش ســربار نیروی 
انســانی و دامنه هــای مدیریت پذیــر ایزولــه و نظام منــد 
می شــد. او تأکیــد کــرد کــه هلدینگ هــا بایــد از تکــرار 
اشــتباه های دیگــر ســازمان ها پرهیــز کننــد و ادامــه داد: 
»زیرســاخت کلاد می توانــد بــه هلدینگ ها این امــکان را 
بدهد که در زمینه زیرساخت، تصمیم های مناسب اتخاد 
کنند و بــا توجــه بــه ســبد سرمایه گذاری شــان که شــامل 
شرکت های کم ریسک و پرریسک می شود، وارد یک بازی 

برد-برد شوند.«

 بــازار یــک تریلیــون دلاری دیتاســنترهای 
نسل جدید

محمدعرفــان شــمس، راهبــر تیــم محصولــی آروان کلاد 

در ارائــه خــود در رویــداد زیرســاخت دیجیتــال بــا عنــوان 
»زیرســاخت مورد نیــاز هــوش مصنوعــی در ایران«درباره 
تغییراتــی کــه در دنیــای زیرســاخت های محاســباتی رخ 
می دهد صحبت کرد. او در ابتدا بیان کــرد: »یک پارادایم 
شــیفت در دنیا در خصوص زیرســاخت های محاســباتی 
در حــال رخ دادن اســت کــه مــا بایــد آن را بشناســیم و آن 
مهاجرتی است که به سمت دیتاسنترهای GPUدر حال 
اتفاق است. اگر به این تغییر در دنیا توجه نکنیم در ۵ سال 
آینده جایگاهی در دنیا نخواهیم داشت.« او ادامه داد: »در 
حال حاضر یک تریلیون دلار تجهیزات در دیتاسنترهای 
سنتی وجود دارد و این پارادایم شیفت جدید باعث شده 
یک فرصت یک تریلیون دلاری دیگر برای ســرمایه گذاری 

در دیتاسنترهای نسل جدید شکل بگیرد.«

 کارخانه های هوش مصنوعی 
محمدعرفــان شــمس در ادامــه از کارخانه هــای هــوش 
مصنوعی در دنیا صحبت کرد که در این پارادایم شیفت 

در حال شکل گیری هستند و تأکید کرد، حدود ۸۰ درصد 
از مصرف کنندگان قرار نیست خودشان دیتاسنتر داشته 
باشــند و از ارزش افــزوده ای کــه ایــن کارخانه هــای ایجــاد 

می کنند، استفاده خواهند کرد.«

او درباره ایران گفت که در حال حاضر بدون در نظر گرفتن 
نیازها در زمینه توســعه دیتاســنترها، به حدود ۱۰ الی ۱۵ 

هزار رک که قابل اجاره باشند نیاز داریم. 
شــمس تعداد رک های قابل اجاره فعلی در ایران را حدود 

۱۵۰۰ رک عنوان کرد.

مثل تولید ماشــین های پردازشــی فاصله زیاد شــده و یک 
تولیدکننده چینی پیدا می شود و شرکتی روی آن برچسبی 
می زند و داخلی می شود.« بشیرنژاد در پاسخ به این سؤال که 
در بحث خریدوفروش با دنیا، کدام یک از کشورهای منطقه 
شانس بیشتری دارند، اظهار کرد: »امارات در بازارهای مالی 
جلوتر هستند. برای ما بحث تحریم وجود دارد که ما مجبور 

می شویم کالا و فناوری را وارد کشور کنیم.«

 استراتژی های دولت همگن نیست
معاون بازرگانی فالنیک درباره اینکه استراتژی رگولاتوری 
کدام نهــاد می تواند وضعیــت این اکوسیســتم را بهبود 
ببخشــد، بیان کــرد: »بــر اســاس برنامــه هفتم توســعه 
متوسط رشد اقتصادی باید ۸ درصد و اقتصاد دیجیتال 
۱۱ درصد باشد. برای این اتفاق باید سرمایه گذاری داخلی 
یا خارجی اتفاق بیفتد. دولت نباید مانع سرمایه گذاری 
داخلی شود. در سال ۱۳9۵ اگر ما سفارشی داشتیم صبح 
تصمیم می گرفتیــم و در عرض یک ســاعت در ســامانه 
توسعه تجارت ثبت می کردیم. اکنون باید هفتاد روز در 

صف تخصیص ارز باشیم و دستورالعمل ها مدام به روز 
می شود. این عوامل، جریان نقدینگی شرکت ها را دچار 
مشکل می کند. استراتژی های دولت همگن نیست.« او 
در پیشنهادی برای بهبود وضعیت سرمایه گذاری گفت: 
»استراتژی تمرکز بهترین راه است. زمانی که روی مزیت 
نســبی تمرکز کنیم و آنها را بشــنویم، می توانیم موفق تر 
باشیم. اگر موانع برداشته شود می توانیم به عنوان مثال 
تکنولوژی های جهــان را در عرض ۶ مــاه تحویل بگیریم. 
عدم ســنخیت سیاســت ها باعث ایجاد مشــکل شــده 
اســت. ما نمی توانیم در همه صنایع موفق باشیم و باید 

روی حوزه های محدودی تمرکز کنیم.«

 برنامه ریزی باید مبتنی بر واقعیت باشد
معــاون بازرگانــی فالنیــک دربــاره عــدم ســنخیت 
سیاست ها خاطرنشان کرد: »بخشی از برنامه توسعه 
ایــن اســت کــه حاکمیــت برنامه ریــزی می کند امــا این 
برنامه ریزی ها باید مبتنی بر واقعیت و ظرفیت ها باشد. 
استراتژی ها فقط روی کاغذ نوشته می شود و نمی توانند 

آن را پیاده سازی کنند. قبلاً هدف نیروهای مهاجرتی ما 
به سمت اروپا بود الان به سمت کشورهای عربی است. 
مهم ترین اقدامی که باید انجام شود این است که موانع 
برداشته شود. اگر بخش خصوصی روی مزیت نسبی 

کار نکند از بین می رود.«
نســبی تمرکز کنیم و آنها را بشــنویم، می توانیم موفق تر 
باشیم. اگر موانع برداشته شود می توانیم به عنوان مثال 
 مــاه تحویل بگیریم. 
عدم ســنخیت سیاســت ها باعث ایجاد مشــکل شــده 
اســت. ما نمی توانیم در همه صنایع موفق باشیم و باید 

معــاون بازرگانــی فالنیــک دربــاره عــدم ســنخیت 
سیاست ها خاطرنشان کرد: »بخشی از برنامه توسعه 
ایــن اســت کــه حاکمیــت برنامه ریــزی می کند امــا این 
برنامه ریزی ها باید مبتنی بر واقعیت و ظرفیت ها باشد. 
استراتژی ها فقط روی کاغذ نوشته می شود و نمی توانند 



رویداد زیرســاخت دیجیتال به همت کارخانه نوآوری رسانه 
راه کار روز دوشنبه ۲۱ آبان ماه در دو بخش آنلاین )از ساعت ۱۰ 
تا ۱۲( و بخش حضوری )۱۴ تا ۲۰( برگزار شد. هدف از برگزاری 
این رویداد که با حضور گســترده فعالان حوزه ســخت افزار و 
زیرساخت دیجیتال برگزار شد، بررسی چالش ها، راهکارها 
و مسیرهای توسعه حوزه زیرساخت دیجیتال ایران، تحلیل 
کارنامه اکوسیستم زیرساخت دیجیتال در یک دهه گذشته 
و همین طور چالش های تنظیم گری صنعت و تأثیر آن بر رشد 
اقتصاد دیجیتال بود.  رضا جمیلی، مدیر توسعه کسب وکار 
کارخانه نوآوری رســانه راه کار در شروع بخش دوم و حضوری 
رویداد زیرساخت دیجیتال، عنوان کرد: »محتوای بخش اول 
و غیرحضوری رویــداد که پیش از ظهــر امروز انجام شــد، در 
رسانه های راه کار از جمله کارنگ و راه پرداخت و آپارات راه کار 
و… منتشر خواهد شد. همچنین محتوای این رویداد تا پایان 
ســال در قالب کتاب توســط انتشــارات راه پرداخت منتشــر 

می شــود.« او در ادامــه افــزود: »در بخــش اول به مهندســی 
شــبکه، زیرســاخت های مــورد نیــاز و مباحــث تخصصــی 
زیرســاخت دیجیتال پرداخته شــد. تیم های مختلف راه کار 
طی ۴۵ روز گذشته با بیش از ۷۰ فعال اکوسیستم زیرساخت 
دیجیتال و سخت افزار گفت وگو کردند. در راه کار بر این باوریم 
که تنها برگــزاری رویــداد کافــی نیســت و بایــد در آن حداقل 
راهکارهایی را برای چالش های یک اکوسیستم ارائه دهیم.«

جمیلی بیــان کــرد: »در کنــار اســتیج و شبکه ســازی، بخش 
مهمی از رویدادهای راه کار تقدیر از پیشکسوتان است، شعار 
ما این اســت که تاریخ از ما شــروع نمی شــود. مهم است که 
پشت ســر را نگاه کنیم و ببینیم که چه کسانی پیش از ما در 
حوزه زیرساخت دیجیتال، سخت افزار و تجهیزات فعالیت 
کرده اند.« بــه گفته مدیر توســعه کســب وکار راه کار، معمولاً 
پیشــگامان به دلیل پیشــرو بــودن بهــای بیشــتری پرداخت 
کرده انــد؛ تــلاش داریــم از پیشکســوتان زیرســاخت کشــور 

قدردانــی کنیم. او با اشــاره به ایــن که نگرانیم که زیرســاخت 
دیجیتال کشــور دچار بلایی شــود کــه صنعت بــرق در حال 
حاضر با آن دست و پنجه نرم می کند، تأکید کرد که انتقال این 

گزاره به افراد دولتی و حاکمیتی مهم است.

 بر تحریم های داخلی نور بیاندازیم
 رضــا قربانــی، مدیرعامــل کارخانــه نــوآوری رســانه راه کار در 
رویــداد زیرســاخت دیجیتــال ایــران دربــاره چرایــی برگــزاری 
رویداد زیرساخت دیجیتال توضیح داد. او در ابتدا گفت: »از 
سوی مجموعه رمیس مسائل و چالش های حوزه زیرساخت 
دیجیتال کشور با ما در میان گذاشــته شد؛ مسائلی که فکر 
کردیم در این سال ها به زبان قابل فهمی مطرح نشده بودند.«

او ادامــه داد: »فرهنــگ مــا در راه کار ایــن بوده که بــه جای غر 
زدن بــه دنبــال ارائه راهــکار باشــیم. در حــال حاضر صنعت 
زیرساخت دیجیتال ما فرسوده اســت و اگر به همین شکل 

 تاریخ از ما شروع نمی شود
 تقدیر از چهره های برتر و ماندگار حوزه زیرساخت دیجیتال

از محمدعلی گوگانی، سعید عسکری انارکی، حسین ریاضی و محمدعلی یوسفی زاده 
به عنوان چهره های ماندگار حوزه زیرساخت دیجیتال تقدیر شد

قدردانی از سعید انارکی به پاس 
واردکردن عابربانک به کشور

می گفتند 
عابربانک خلاف 

مقررات است 

 ســعید عســکری انارکی پس از دریافت 
این جایزه بــه پاس اینکــه بــرای اولین بار 
اقدام بــه وارد کــردن عابربانک به کشــور 
کــرده بــود، گفــت: »تشــکر می کنــم از 
برگزارکنندگان این مراسم. همیشه گفتم 
عابربانک نمود بیرونی داشت. برای یک 
وزیر، واردات گوشــی همراه نمود بیرونی 
دارد و مردم خوشــحال می شــوند. اولین 

حســاب متمرکــز کــه در ایــران راه اندازی 
شــد از عابر بانک مهم تر اســت. اواســط 
دهــه ۷۰ آقــای جمشــیدی مدیرعامــل 
بانــک ســپه گفــت بــرای شــما ای تــی ام 
خریــدم. گفتم ای تــی ام چیســت، گفت 
مگر تو خــارج نرفتی؟ گفتم نــه. گفت در 
فیلم هــا هــم ندیــدی کــه کارت داخــل آن 
می گذارند و پول می دهد؟ این دستگاه را 

برای بانک ملت آورده بودند و بانک ملت 
این دستگاه را به ما داد و ما در عرض سه 

چهار ماه آن را راه اندازی کردیم.«
او در ادامه بیان کرد: »کارت به کارمندان 
بانک ســپه دادیم تا از آن اســتفاده کنند 
و مــا گفتیــم کارت هــا را می خواهیــم بــه 
مردم بدهیم تــا از آن اســتفاده کنند. آن 
زمان سقف برداشت پول ۳۰ هزار تومان 
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جلو برود، همان طور که پیش از این اشــاره شد، همان 
بلایی که سر صنعت برق ما آمده در آینده در صنعت 
زیرساخت دیجیتال هم شاهد خواهیم بود.« قربانی 
در ادامه عنوان کرد: »در ســال گذشته ۳ میلیارد دلار 
تجهیزات دیجیتال وارد کشــور شــده کــه ۲ میلیارد و 
۷۵۰ میلیــون دلار آن مربوط به گوشــی همــراه، تبلت 
و لپ تاپ شده است اما فقط ۲۵۰ میلیون دلار صرف 
واردات تجهیزات زیرساخت دیجیتال شده است.« او 
در ادامه بیان کرد: »امروز کمتر وزیر و نماینده مجلسی 
درباره این صحبت می کند کــه ما در زمینه تجهیزات 
فنــاوری اطلاعــات هــم تحریم هــای خارجــی را داریم 
و هــم تحریم هــای داخلی. حــل موضــوع تحریم های 
خارجی کار دشواری است و خیلی از مسائل آن دور از 
دسترس ماست؛ آنچه در رویداد زیرساخت دیجیتال 
می خواهیم بــه آن بپردازیــم تاباندن نــور روی چالش 

تحریم های داخلی است.«

 اهــدای تندیــس بــه چهره هــای برتــر و 
ماندگار

در اولیــن دوره از رویــداد »زیرســاخت دیجیتــال« بــا 
اهدای تندیــس از چهره های برتــر و مانــدگار در حوزه 
سخت افزار و زیرســاخت دیجیتال ایران محمدعلی 
گوگانی، ســعید عســکری انارکــی، حســین ریاضی و 
محمدعلــی یوســفی زاده تقدیــر شــد. این تندیس به 
پاس قدردانــی از فعالیت هــا و نوآوری هــای ارزنده این 
چهره ها در این حــوزه، با توجه به نقــش مؤثری که در 
توســعه زیرســاخت های دیجیتال ایــران داشــته اند، 
در نظر گرفته شــده بود. این جوایز با حضور حســین 
اســلامی، مدیرعامل شــرکت رمیس؛ فرهاد کرم زاده، 
عضــو هیئت مدیــره نصــر تهــران؛ مازیــار نوربخــش، 
رئیس کمیســیون تحول و نوآوری اتاق تهــران؛ مهران 
محرمیــان، معــاون ســابق فناوری هــای نویــن بانــک 
مرکــزی، محمدهادی شــالباف، رئیــس مرکز نــوآوری 
بهســازان فردا و محمــد فرجــود، رئیــس کمیســیون 

بانکداری دیجیتال سازمان نصر اهدا شد.

 محمدعلی گوگانی:  جایزه زیاد گرفته ام 
اما این تندیس لذت دیگری دارد

 محمدعلی گوگانی، مدیرعامل سابق آدونیس و عضو 
هیئت مدیره فعلی این شــرکت، در این مراسم اظهار 
کرد: »خدا را شاکرم که امروز در خدمت شما هستم. 
در طول عمــر کاری خود جوایــز زیادی از شــرکت های 
خارجی و داخلی گرفتم. در حــال حاضر دریافت این 

یادواره از این همایش لذت دیگری برای من دارد.«
او توضیح داد: »جوانان با گذر زمان متوجه می شوند 
دوران جوانــی بــا میان ســالی حــس متفاوتــی دارد. از 
برگزارکننــدگان ایــن رویــداد در راه کار تشــکر می کنم. 
امیــدوارم جوانــان به پیشــرفت در ایــن مســیر ادامه 

دهند و نســل های بعــد بهتــر بتواننــد به امــور جاری 
زندگی برسند.«

گوگانی ادامه داد:  »ما در حوزه ای تی ام حساب متمرکز 
نداشتیم. اگر از آن حساب ها می خواستیم برداشت 
کنیم کارکنان شــبانه برداشــت را انجام می دادند. اما 
اکنون این کار به راحتی انجام می شود. اگر بنا باشد ما 
تجارب و سرگذشــت خودمان و تصمیمــان را بگوییم 
شاید باید ماه ها در مورد آن صحبت کنیم. تصمیماتی 
که گرفتــه شــده حیــات بســیاری از شــرکت ها بــه آن 

وابسته است.«

 حســین ریاضــی: دوام آوردن افتخــار 
شده است

 

حسین ریاضی، بنیان گذار شرکت صنایع ارتباطی پایا 
نیز ضمن دریافت تندیس به عنوان چهره تأثیرگذار در 
حوزه زیرساخت دیجیتال، عنوان کرد: »برای من مایه 
مباهات اســت کــه در چنین جلســه ای ایــن تندیس 
نصیبم شد. مدت زیادی دوام آوردن افتخار شده و ما 
هــم کاری نکردیم جــز این که چهل و پنج ســال تحت 
حاکمیت دولتی دوام آوردیم. تحرک، تنفس، اقدام و 
ســرمایه گذاری بخش خصوصــی زمانی بهبــود پیدا 
می کنــد کــه بــه مالکیــت بخــش خصوصــی احتــرام 
گذاشته شود و انجمن های تخصصی آن قدرت پیدا 

کند که در قانون گذاری بتوانند اثرگذار باشند.«
او ادامــه داد: »امیــدوارم فراینــد ســرکوبگر در حــوزه 
دیجیتــال، ارتباطــات و فنــاوری کاهشــی شــود 
و از حاکمیــت دولتــی، نــرخ گذاری هــای دســتوری و 
قانون گذاری های غیرموجــه رهایی پیدا کنــد و بتواند 
رشد کند. در دولت همیشه تغییر وجود دارد و چیزی 
به سامان نمی رسد. از راه کار و مجموعه ای که توانسته 
چنین جلســاتی برگزار کند و افتخاری برای من باشد 

تشکر می کنم.«

REPORTگزارش

محمدعلی یوسفی زاده در 
رویداد زیرساخت دیجیتال 

مطرح کرد

حاکمیت دیر با فناوری 
آشنا می شود

محمدعلی یوسفی زاده، مدیرعامل آسیاتک 
جوان تریــن فــرد در میــان افــراد تقدیرشــده 
به عنوان چهره برتر و تأثیرگــذار  در اولین دوره 
از رویداد زیرســاخت دیجیتال بــود. او پس از 
دریافت تندیس خــود بیان کرد: »حــرف زدن 
دربــاره فنــاوری راحــت، امــا تجربــه کــردن آن 
سخت است. شعاری داشــتیم که می گفتیم 
ما برای وصل کردن آمدیــم؛ زمانی که تعریف 
این چنینــی دربــاره اینترنــت نبود. فکــر کردم 
به جای اینکــه در شــرکت خصوصی فعالیت 
داشته باشــم، باید تجربه بزرگ تری در سطح 
کشور داشته باشم. مسئولیت آسیاتک به من 
محول شد. بزرگ ترین اتفاق زمانی بود که ابلاغ 
شده بود داده های ایرانی باید در کشور میزبانی 

شود، اما زیرساخت ها وجود نداشت.«
یوســفی زاده در بخش دیگری از صحبت های 
خــود عنــوان کــرد: »جنــس ســرمایه گذاری 
در شــرکت هایی کــه مــن کار می کــردم بــه این 
شــکل بود که از بیرون تزریق نمی شــد. سعی 
کردیــم از موجودی هایمــان اســتفاده کنیــم و 
وب ســایت های پرترافیــک ایرانــی را از ســال 
نــود و یــک در دســت گرفتیــم. در این مســیر 
چالش هــای زیــادی داشــتیم کــه در نهایــت 
ختم به خیر شــد. شــاید دولت و حاکمیت با 
فناوری ها دیر آشــنا می شــود و این حوزه برای 
آنها بازدارنده به شمار می رود. تلاش کردم در 
نهادها حضور داشــته باشــم و دســتاوردهای 
دیجیتــال را فرهنگ ســازی کنم. در دو تا ســه 
ســال گذشــته بــه شــرایطی رســیده بــودم که 
فکر می کردم یک ســری کارهای تکراری انجام 
می دهیــم تــا ورود بــه بــازار ســرمایه ســاختار 
جدیــدی را در مجموعــه پیــاده کــرد. دو پــروژه 
بــزرگ داریــم که در حــال حاضــر یکــی از آنها 
زیرســاخت فیبر نوری اســت کــه در ۱۲ شــهر 

مسئولیت آن را برعهده داریم.«

بــود. جــواب دادند ایــن خــلاف مقررات اســت و 
پول بایــد حضــوری پرداخــت شــود. گفتند یک 
گزارش تهیه کن که هیئت مدیــره تصویب کند و 
به هیئت دولت و ســپس به مجلس برود. گفتم 
اگــر قــرار باشــد ایــن کار را انجــام دهیــم شــورای 
نگهبــان آن را رد می کنــد. مــن گــزارش را بــه این 
صــورت بــه هیئت مدیــره نوشــتم که شــخص به 
دســتگاه مراجعــه می کنــد و پــس از شناســایی 

به آن پرداخت می شــود. 
سپس ای تی ام راه اندازی 

کردیــم. چنیــن کارهایــی 
بســیار پیچیده و ســخت بود 
و مــن یکــی از هم نســل های 

خــودم بــودم کــه ایــن 
مســیر دشــوار را 

طی کردم.«

بــزرگ داریــم که در حــال حاضــر یکــی از آنها تشکر می کنم.«امیــدوارم جوانــان به پیشــرفت در ایــن مســیر ادامه 
زیرســاخت فیبر نوری اســت کــه در 

مسئولیت آن را برعهده داریم.«

بــود. جــواب دادند ایــن خــلاف مقررات اســت و 
پول بایــد حضــوری پرداخــت شــود. گفتند یک 
گزارش تهیه کن که هیئت مدیــره تصویب کند و 
به هیئت دولت و ســپس به مجلس برود. گفتم 
اگــر قــرار باشــد ایــن کار را انجــام دهیــم شــورای 
نگهبــان آن را رد می کنــد. مــن گــزارش را بــه این 
صــورت بــه هیئت مدیــره نوشــتم که شــخص به 
دســتگاه مراجعــه می کنــد و پــس از شناســایی 

به آن پرداخت می شــود. 
سپس ای تی ام راه اندازی 

کردیــم. چنیــن کارهایــی 
بســیار پیچیده و ســخت بود 
و مــن یکــی از هم نســل های 

خــودم بــودم کــه ایــن 
مســیر دشــوار را 

طی کردم.«
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REPORTگزارش

محمد سلطانی، مدیر فنی 
رمیس عنوان کرد

از خدمات تجربه 
مشتری وندورهای 

بزرگ محروم هستیم
محمد سلطانی، مدیر فنی شــرکت رمیس در 
یک ارائه  تخصصی به نام »مهندسی؛ جایگاه 
و اهمیت آن در حوزه زیرساخت دیجیتال« در 
اولین دوره از رویداد زیرساخت دیجیتال بیان 
کــرد: »وندورهای بزرگ دنیا تجربه مشــتری را 
ایجاد می کنند و ارتباط با آنها را حفظ می کنند. 
ونــدور به مشــتری کمــک می کنــد تــا بهترین 
اســتفاده از محصــول یــا خدمــت را داشــته 

باشد.«
او افــزود: »نقطــه خریــد همــواره مــورد توجــه 
بوده اســت زیرا بــاور بر این اســت که بــا خرید 
تجهیزات تمــام کارهــا تمــام می شــود. ارتباط 
بیــن ونــدور و مشــتری بــا مؤلفه هایــی چــون 
یکپارچه سازی، مشــاور، توزیع کننده، پارتنر و 

سرویس دهنده همراه است.«
محمد ســلطانی بــا بیان ایــن که ایــن مولفه ها 
در حال حاضر وجــود ندارد، اظهار کــرد: »این 
امر چالش هــا و آســیب هایی را به همــراه دارد 
از جملــه اصالــت داشــتن تأمیــن تجهیــزات 
و بازرگانــی، اصالــت داشــتن قیمــت، اصالت 
داشــتن LOM ، عــدم اختصــاص زمــان کافی 
بــه فرایندهــای طراحــی و پیاده ســازی، چالش 
مسؤلیت پذیری طرح، چالش استفاده بهینه 
از تمام ظرفیت ها و قابلیت های سخت افزاری 
و نرم افزاری، چالش انتقال دانش فنی، چالش 
راهبری، چالش های اورهال و مهاجرت و چالش 

نگهداشت مهندسان.«
مدیر فنی شــرکت رمیــس با اشــاره بــه این که 
نیازمنــد تحــول بــه نــگاه مهندســی در حــوزه 
زیرساخت دیجیتال هستیم، خاطرنشان کرد: 
»اصالت دادن به خدمات حرفه ای و مهندسی، 
توجــه بــه تمامــی دیســیپلین های مهندســی 
زیرســاخت، از جملــه راهکارهــا و روش هــای 

بهبود است.«

 چالش نبود نیروی انسانی ماهر 
 

محمدعلی یوســفی زاده، مدیرعامل آســیاتک در 
ایــن نشســت بیــان کــرد: »در حــوزه زیرســاخت 
دیجیتال اگر کیلومترها تجهیزات سخت افزاری و 
گیگابایت هــا نرم افــزار داشــته باشــیم امــا نیــروی 
انســانی ماهــر نداشــته باشــیم، دچــار چالــش 

می شویم.«
او در ادامــه افــزود: »در صورتی که ایــن مؤلفه ها را 
داشته باشــیم اما زیرســاخت نداشــته باشیم نیز 
دچار مشکل می شــویم. نیروی انســانی به دلایل 
مختلفی شــغلش را رها می کند. اگــر درآمدش کم 
باشد، بستر مناسبی برای آموزش نباشد و… ترک 

شغل می کند.

 مخابــرات اکنــون فقــط یــک میلیارد 
دلار می ارزد

حســین ریاضــی، بنیان گــذار شــرکت صنایــع 
ارتباطــی پایــا در خصــوص چالش هــای حــوزه 
زیرساخت بیان کرد: »در تمام عرصه های فناوری 
بــه خصــوص فناوری های نویــن، توجــه اصلی به 
ترمینال هاســت، بــرای مثــال در شــبکه موبایــل 

ســالانه ۴ میلیــارد دلار هزینــه واردات گوشــی 
موبایل می شود. این در حالی است که توجهی به 

بخش زیرساخت نمی شود.«

او در ادامــه بیــان کــرد: »همــواره در لایــه آخــر 
سرمایه گذاری می شود تا خودمان را راضی کنیم 
که صاحب فناوری هستیم اما وقتی زیرساخت 
نباشد، راهی برای رساندن فناوری به دست کاربر 
نهایی وجود ندارد.  موضوع پول نیست؛ موضوع 
نهــادی اســت کــه پــول را تخصیــص می دهد.« 
ریاضی خاطرنشــان کــرد: »فهم نهــاد تنظیم گر 
این اســت که کاربر به گوشــی نیــاز دارد اما درک 
نمی کند که به زیرســاختی برای ارائه سرویس ها 

به این گوشی موبایل نیز نیاز است.«
بنیان گذار شــرکت صنایع ارتباطی پایا در پاسخ 
به این پرسش که باید چه مسیری را برای بهبود 
زیرساخت دیجیتال در پیش گرفت، عنوان کرد: 
»باید نگاه اقتصادی زیربنایی داشت. در چنین 
رویدادهایی باید ارزش های اقتصادی هر بخشی 
را بــه درســتی بســازیم. وضــع حوزه زیرســاخت 
دیجیتال شــبیه به تاکسی فرســوده ای است که 
هزینــه ای بــرای تعمیــر خــود نــدارد.« ریاضی با 

زیرساخت فعلی برای

 رفع فیلتر 
جواب گو نیست

در نشست »زیرساخت ارتباطات؛ نیازهای اقتصاد 
دیجیتال و داشته های ما« عنوان شد

اولین نشست رویداد زیرساخت دیجیتال تحت عنوان »زیرساخت ارتباطات؛ نیازهای اقتصاد 
دیجیتال و داشته های ما« با راهبری میثم سلیمانی، مدیر محتوای راه کار برگزار شد.

این نشست با حضور محمدعلی یوسفی زاده، مدیرعامل آسیاتک؛ حسین ریاضی، بنیان گذار شرکت 
صنایع ارتباطی پایا؛ محمدحسین کاشی، عضو هیئت مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت و وحید 

شاه منصوری،رئیس مرکز تحقیق و توسعه همراه اول برگزار شد.

بهبود است.«
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زیرساخت فعلی برای

 رفع فیلتر 
جواب گو نیست

اشــاره به این که مخابرات در ســال ۸9 حدود ۱۸ 
میلیارد دلار ارزش گذاری شد اما در حال حاضر 
یک میلیارد دلار می ارزد، گفت: »راهکار حل این 
چالش ها ایجاد سیســتم عرضه و تقاضاســت. 
بخش دولتی به فکر مردم است بنابراین تعرفه ها 
را افزایــش نداده اســت. ایــن کار باعث شــده که 
زیرساخت نابود شود و حالا به درجه ای رسیدیم 

که باید به فکر حل معضل فعلی باشیم.«

 نــرخ تعرفــه فعلــی اینترنــت توجیــه 
اقتصادی ندارد

 

محمدحســین کاشــی، عضــو هیئت مدیره شــرکت 
ارتباطات زیرســاخت در پاســخ به این ســؤال که آیا 
ســرمایه گذاری در حــوزه زیرســاخت عمــلاً زیــان ده 
است، گفت: »امروز در بسیاری از صنایع دنیا اگر به 
همان روش های سنتی عمل شود، توجیه اقتصادی 
حاصل نمی شــود بنابراین باید سیاست های کلی را 
بر حــوزه اقتصــاد دیجیتــال متمرکــز و تأمین کننده 
نهایــی تجهیــزات را مشــخص کنیــم تــا در شــرایط 
تحریمی نیز بتوانیم بخشــی از مشکلات مربوط به 

نگهداری و توسعه زیرساخت را کاهش دهیم.« 
کاشــی ادامــه داد: »ایــن در حالــی اســت کــه اغلــب 
دغدغه ای بــرای این مســائل در کشــور وجــود ندارد، 
زیرساخت های ما در تمامی بخش ها نیازمند نوسازی 
و هزینه و سرمایه گذاری  هستند و اگر سرمایه گذاری 
انجام نشــود، شــبکه به مرور فرســوده و دچار قطعی 
می شــود.«  او تأکیــد کــرد کــه تحریم هــا در تأمیــن 
سخت افزار و لایسنس تأثیر مستقیم دارند و افزود: 
» در برخــی حــوزه هــا تولیدکننــده داخلــی نداریــم و 
دسترسی به شرکت های خارجی برای ما بسیار دشوار 
است. این مســئله بر زیرســاخت ها اثر منفی دارد و 

هزینه ها را به شدت افزایش می دهد.

 زیرساخت فعلی برای رفع فیلترینگ 
جواب گو نیست

 وحید شاه منصوری، رئیس مرکز تحقیق و توسعه 
همــراه اول در نشســت »زیرســاخت ارتباطــات؛ 
نیازهای اقتصاد دیجیتال و داشته های ما« ضمن 
اشــاره به اینکــه اوضــاع زیرســاخت دیجیتــال در 
کشــور خوب نیســت، عنوان کرد: »اگر فیلترینگ 
برداشــته شــود، زیرســاخت های فعلــی جواب گــو 
نخواهند بود. درباره یک میلیون آیفون رجیســتر 
نشــده نیــز امیدواریــم طــی رونــد رجیســتری این 
گوشــی ها، کاربــر جدیــد زیــادی بــه شــبکه اضافه 
نشود.«  او ادامه داد: »در همه جای دنیا ۸۰ درصد 
ترافیک روی دوش شبکه ثابت اســت اما در ایران 
۸۵ درصــد ترافیــک را در شــبکه موبایــل داریــم. 
سرمایه گذاری ما باید به سمت زیرساخت شبکه 
ثابــت بــرود.« شــاه منصوری در بخــش دیگــری از 
صحبت های خــود عنوان کرد: »درآمــد همراه اول 
در گذشــته بین ۳ الــی ۴ میلیــارد دلار بــوده اما در 
حال حاضر درآمــد این مجموعه حــدود ۱ میلیارد 
دلار اســت که برای حفظ آن باید سالانه ۵۰۰ هزار 
دلار سرمایه گذاری کنیم.« او ادامه داد: »درآمد ما 
کاهش یافته، مصرف ما ۳.۵ برابر افزایش داشــته 
است اما در سال های گذشته تعرفه ها کمتر از ۵۰ 
درصد افزایــش یافتــه اســت.« او تأکید کــرد: »در 
حــال حاضــر ســرمایه گذاری در حوزه زیرســاخت 
مخابــرات در کشــور مــا زیــان ده اســت و تعرفه هــا 
باید افزایش یابد. تعرفه اپراتورها در سال باید ۳۰ 
درصد افزایــش یابد تا بتوانیم کار توســعه را انجام 
دهیم.« به گفتــه او، اپراتورها در ایــران جز معدود 
اپراتورهــای دنیــا هســتند کــه قیمت هــای دولتــی 
دارند و برای تعریف و فروش هر بســته باید مجوز 

دولتی بگیرد. 
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از سخت افزار و نرم افزار گرفته 
تا راهکارهای پردازش و امنیت

زیرساخت های حیاتی 
 برای توسعه

هوش مصنوعی
ایجــاد زیرســاخت مناســب بــرای هــوش 
مصنوعــی نیازمنــد ترکیبــی از ســخت افزار، 
نرم افــزار و شــبکه های کارآمــد اســت کــه 
می توانــد الگوریتم هــا و مدل هــای پیچیــده را 
پردازش و بــه کار گیرد. زیرســاخت های هوش 
مصنوعــی به طورکلــی شــامل ســخت افزار، 
فضــای ذخیره ســازی، شــبکه های پرســرعت، 
کلان داده هــا،  نرم افــزاری،  کتابخانه هــای 

پلتفرم های ابری و زیرساخت امنیت است.

 زمان بــر بودن توســعه هوش 
مصنوعی

آنچه مشهود است هوش مصنوعی برخلاف 
بســیاری دیگــر از فناوری هــا یا ترندهــای حوزه 
اقتصاد دیجیتال چیزی نیســت کــه بتوان آن 
را یک شــبه وارد یــا تولیــد کــرد. توســعه هوش 
مصنوعی در هر کشوری نیازمند شکل دهی به 
یک اکوسیستم از سخت افزار و نرم افزار است 
که در ترکیب با منابــع انســانی آموزش دیده و 
خبره می تواند جایگاه آن کشور در این روند رو 
به رشد را مشــخص کند. بدون سرمایه گذاری 
در حــوزه تجهیز مراکــز داده، ســخت افزارهای 
بــه روز محســاباتی و پردازشــی و آماده ســازی 
زیرساخت های پردازش و ذخیره ســازی ابری؛ 
نیازمندی هــای زیرســاختی هــوش مصنوعی 
روی زمیــن خواهند مانــد. چنین زیرســاختی 
اگر فراهم شــود آنــگاه می توان از اســتارتاپ ها 
و کســب وکارها و ایده پردازان خواست طرح ها 
و برنامه ها و خدمــات و محصولاتشــان را روی 
آن پیاده سازند و توسعه دهند. پردازشگرهای 
تخصصی )سخت افزار(، فضای ذخیره سازی، 
شــبکه های پرســرعت و اتصــال اینترنــت، 
چارچوب هــا و کتابخانه هــای نرم افــزاری، 
کلان داده هــا، پلتفرم هــای ابــری و محاســبات 
توزیع شــده، زیرســاخت امنیــت و حریــم 
خصوصــی از جملــه زیرســاخت های حیاتــی 
برای توسعه هوش مصنوعی به شمار می آیند. 



 اقتصادی جز اقتصــاد دیجیتال نخواهیم 
داشت

رضا بیات ترک، مدیرکل فناوری اطلاعات بانک مرکزی در 
این پنل عنوان کرد: »در آینده نزدیک به جایی می رسیم 
که در اقتصــاد چیزی به جــز اقتصاد دیجیتــال نخواهیم 

داشــت و ایــن اهمیــت زیرســاخت دیجیتــال را نشــان 
می دهد.«

 او در بخش دیگری از صحبت های خود عنوان کرد: »در 
شــرایطی که داریم باید از منابع اســتفاده بهینه داشــته 
باشیم و این منابع را بین بخش های مختلف به اشتراک 

بگذاریم. توسعه فضاهای ابری که به این صورت بتوانند 
منابع را مدیریت کنند، می توانند مفید باشند.«

او ضمن تأکید بر این موضوع که اولویت ها برای تخصیص 
ارز صرفــاً در بانــک مرکزی تعیین نمی شــود بیــان کرد که 
اقتصــاد دیجیتــال یکــی از اولویت هــای بانــک مرکــزی و 

در نشست » از تولید تا تأمین؛ همه مسیرهای یک صنعت« 
رویداد زیرساخت دیجیتال مطرح شد

پنل »از تولید تا تأمین؛ همه مسیرهای یک صنعت« در اولین رویداد زیرساخت دیجیتال برگزار شد. در این پنل کارشناسان 
به مسائل تاثیرگذار در این صنعت همچون تخصیص ارز و تحریم پرداختند. این پنل با حضور رضا بیات ترک، مدیرکل 

فناوری اطلاعات بانک مرکزی، مازیار نوربخش، رئیس هیئت مدیره هوگر، احمدعلی خطیب زاده، معاون بازرگانی و بین المللی 
فناپ تک و راهبری رضا جمیلی مدیر توسعه کسب وکار کارخانه نوآوری رسانه راه کار برگزار شد.

 برای بازگشت به شرایط عادی
به ۳ میلیارد دلار سرمایه نیاز داریم

احمدعلی خطیب زاده، معاون 
بازرگانی و بین المللی فناپ تک

کمتر از 50درصد 
ارز اختصاص 

یافته برای اقتصاد 
دیجیتال تامین شده

 احمدعلی خطیب زاده، معاون بازرگانی و 
بین المللی فناپ تک در ادامه این پنل بیان 
کرد:»مشــکل اصلی در حوزه زیرساخت 
دیجیتال تأمین نقدینگی است. در حال 
حاضر به ۳ میلیــارد دلار ســرمایه گذاری 
نیاز اســت تا حوزه زیرســاخت بــه حالت 

عادی برگردد.«
او بــا تأکیــد بــر ایــن کــه زیرســاخت 
ارتباطی بســیار مهم اســت، عنــوان کرد: 

»بــه تجهیــزات بــرای اســتفاده از ایــن 
زیرســاخت ها نیاز است. محصولاتی که 

مردم بتوانند از آن استفاده کنند.
اقتصــاد دیجیتــال در حال وارد شــدن به 
ســبک زندگی مــردم اســت. صحبــت از 
افزایــش تعرفه هــای اینترنت بــود، بر این 
باورم کــه اگــر بهره بــرداری درســت انجام 
شــود، نقدینگی آن از ســوی مردم تأمین 

می شود.«

به گفته خطیب زاده، پلن استراتژیک برای 
توسعه در کشور وجود ندارد، گمرگ، بانک 
مرکزی و… یک سری کار می کنند و بخش 
خصوصی نیز ســردرگم مانده با این حال 
به فعالیت و پیشروی خود ادامه می دهد.
معــاون بازرگانــی و بین المللــی فناپ تک 
خاطرنشان کرد: »برای عبور از مشکلات 
فعلــی رســیدن بــه محصــولات اقتصــاد 
دیجیتال دانش فنی است که گره اصلی 
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ســایر بخش هــای حاکمیــت اســت.«  او در پایــان 
عنوان کرد که نظر بانک مرکزی این اســت که باید 

گشایش هایی در این زمینه صورت گیرد.

 بــرای توســعه بایــد بــه مســئله رفــع 
تحریم  بپردازیم

مازیار نوربخش، رئیس هیئت مدیره هوگر در یکی 
از پنل هــای رویــداد زیرســاخت دیجیتال بــا عنوان 
»از تولید تا تأمین همه مسیرهای یک صنعت« به 
راهبری رضا جمیلی، مدیر توسعه کسب وکار راه کار 
درباره راهکارها و مسیرهایی که به بهبود وضعیت 
زیرســاخت کشــور کمک می کند گفت: »راهکارها 
مشخص اســت. همان قدر که به چالش ها تسلط 
داریــم، راهــکار هــم وجــود دارد؛ امــا اراده نیــز بایــد 
وجود داشته باشد. مسئله اصلی ما تحریم است. 
تحریم های مالــی FATF واردات دســتگاه ها را برای 

واردکننده و تولیدکننده سخت می کند.«

او در ادامــه بیان کــرد: »اگــر بخواهیم زیرســاخت 
دیجیتــال توســعه پیــدا کنــد بایــد بــه موضــوع 

یــم.   بپرداز تحریم هــا  رفــع 
کــه  می بینیــم  جایــی  یــک 
ســرمایه گذاری و ارز بــرای 
هزینه هایــی مثــل فیلترینگ 
از  می شــود.  اســتفاده 
طرفــی می بینیــم تأمیــن ارز 
بــرای زیرســاخت ها تأمیــن 
در  تجهیــزات  و  نمی شــود 
نمی گیــرد.  قــرار  اختیــار 
دولــت بایــد بــه اهمیــت ایــن 
موضع پــی ببــرد و اقــدام کند 
و همچنیــن تحریم ها برطرف 
شــود.« رئیــس هیئت مدیــره 
ایــن  بــه  پاســخ  در  هوگــر 
ســؤال کــه وضعیــت فعلــی 
زیرســاخت دیجیتــال کشــور 
اقتصــاد دیجیتــال مــا در چه 
خواهــد  متوقــف  نقطــه ای 

شــد، اظهــار کــرد: »مــا در بحــث زیرســاخت بــه 
شــدت عقــب هســتیم و زیرســاخت های مــا در 

بســیاری از جاهــا فرســوده شــده اســت. در بحث 
زیرســاخت دیجیتــال در بانک ها بهتریــن حالت 
را داریــم و برخــی از بانک هــا در ایــن زمینه بــه روز 
هســتند. اولین چیزی که در زیرساخت دیجیتال 
احتیاج داریم اینترنت و برطرف شــدن فیلترینگ 
اســت.«  نوربخش همچنین خاطرنشان کرد: »ما 
در رمیــس تیــم ســی و چنــد نفــره از متخصصــان 
آی تــی داریم کــه زیرســاخت بســیاری از بانک ها، 
تأمیــن اجتماعی و ثبــت احوال فراهــم کردیم.« او 
با اشــاره به اینکه بســیاری از بانک ها بــا یک یا دو 
دیتاســنتر کار می کننــد، بیــان کــرد: »بــرای اینکه 
بتوانیم در این بحث حرفی داشــته باشــیم و به ۱۰ 
تا ۱۵ درصد رشــد در اقتصــاد دیجیتال برســیم به 
زیرســاخت های به روز نیاز داریم. تولید تجهیزات 
آی تــی و فناوری هــای روز، کــه در کشــورمان منابع 
محدودی داریم و اگر بخواهیم همه چیز را خودمان 
تولید کنیم دچار مشکل می شــویم. کار مطالعات 
استراتژیک در ســطح دولت باید انجام شود که به 
تولید چه چیزهایی بپردازیم.« رضا جمیلی در این 
پنل مطرح کــرد: »امارات برای توســعه دیتاســنتر 
اســتراتژی پارتنرهایــی مثل گــوگل و آمــازون دارد. 
در وضعیــت تحریمــی تکلیــف ما چه می شــود؟« 
نوربخــش در پاســخ اذعــان داشــت: »بــه نظر من 
این مســیری کــه در حال حاضــر طــی می کنیم در 
دراز مدت جواب نمی دهد و باید تحریم ها برطرف 
شــود. هر چه بتوانیــم ارتباطات را توســعه دهیم و 
به لبه های تکنولوژی نزدیک شویم، بهره بیشتری 
می بریم. دیتاســنترها باید با 
بهتریــن تکنولوژی هــای روز و 
با بهترین قیمت انجام شــود 
و نبایــد منابــع هــدر رود.« او 
دربــاره نگرانــی اکوسیســتم 
و  دیجیتــال  زیرســاخت 
آن  اصلــی  اولویت هــای 
گفت: »اگر مــا بحث اقتصاد 
دیجیتــال را در کشــورهای 
بخواهیــم  را  توســعه یافته 
مــورد هــدف قــرار دهیــم، این 
رونــد جوابگــو نخواهــد بــود. 
اصلی تریــن  و  مهم تریــن 
موضــوع و راهــکاری کــه بــه 
ذهنم می رســد این اســت که 
دولــت در اقدامــات خــود از 
بخــش خصوصــی اســتفاده 
کنــد. ایــن راه حل هــای فعلــی 
کوتاه مــدت اســت و بایــد بــرای بلندمــدت فکــری 

کنیم.«

REPORTگزارش 

سعید شجاعی، مدیر 
راهکارهای اوراکل رمیس 

عنوان کرد

معماری فناوری 
اطلاعات در جهان 

تغییر کرده است
ســعید شــجاعی، مدیــر راهکارهــای اوراکل 
رمیــس در ارائه ای درباره »ســخت افزارهای 
خــاص منظــوره و یــا عــام منظــوره« در 
رویــداد زیرســاخت دیجیتــال عنــوان کــرد: 
»جایگاه سخت افزار در سازمان ها پاسخ به 
نیازهاســت. بایــد نیازهایــی کــه باعــث  
می شود سخت افزار تهیه کنیم بشناسیم. 
اصــل هزینــه و مزایــا کــه آیــا ارزش افــزوده 
ایجــاد می کند یــا نه باید مــورد بررســی قرار 
بگیرد. در گذشــته یک دســته ســخت افزار 
می شــناختیم امــا امــروز معمــاری صنعت 
فناوری اطلاعات در دنیا تغییر کرده است.«
او در ادامــه بیــان کــرد: »یک ســری چالــش 
داریــم کــه بــه موضــوع اینکه چــه نیــازی را 
بایــد در چــه جایگاهــی بگذاریــم مربــوط 
می شود. همچنین برق مورد نیاز سازمان را 
نمی توانیم به طور کلی در دیتاســنتر ببریم 
و ســایر تجهیزات مثــل ســرمایش و تلفن و 
برق نداشــته باشــند. ســخت افزارهای عام 
منظوره، سخت افزارهایی هســتند که برای 
طیــف وســیعی از نیازهــا تولید می شــوند و 
نیازهــای قابــل توجه یک ســازمان را پاســخ 

می دهند.«

ویژگی های ســخت افزارهای 
عام منظوره

ویژگی هــای  دربــاره  شــجاعی  ســعید 
ســخت افزارهای عــام منظــوره عنــوان کرد: 
»در ایــن زمینــه نگاهــی کلی به زیرســاخت 
و بهره بــرداری وجــود دارد. هــر کــدام از 
تولیدکننــدگان ســخت افزار عمومــاً بــرای 
هــر ســطح ســازمان مبتنــی بــر ایــن نیازهــا 
تجهیزاتــی دارنــد. ســخت افزارهای خــاص 
منظــوره بــرای پاســخ بــه نیازهــای خــاص، 
مناسب برای حوزه های خاص و درخواست 

خاص هستند..« 
او در پایان خاطرنشان کرد: »اگر دنبال یک 
فیچر خاص هستیم باید از سخت افزارهای 
خاص منظوره استفاده کنیم. از نظر قیمت 
بــا هــم تفاوتــی ندارند امــا ســخت افزارهای 
خاص منظــوره بهتر هســتند. در ابتدا باید 
نیازهــا را شناســایی کنیــم. بــرای نیازهــای 
خاص باید به سراغ تجهیزات خاص برویم 

و برعکس این قضیه نیز صادق است.«

در حوزه اقتصاد 
دیجیتال حدود 

5۰ میلیارد دلار ارز 
تخصیص داده شد که 

تاکنون شاید یک سوم 
تا 5۰ درصد آن تأمین 
شده است؛ مهم ترین 

موضوع در اقتصاد 
دیجیتال استفاده 

کامل از زیرساخت های 
فعلی و کسب درآمد از 
حوزه های بکر آن است

کار به شمار می رود. تحقق این امر نیز حضور در 
مراکز دانش دنیاست.«

او در بخشــی از صحبت هــای خــود گفــت: »در 
حــوزه اقتصــاد دیجیتال حــدود ۵۰ میلیــارد دلار 
ارز تخصیص داده شد که تاکنون شاید یک سوم 
تــا ۵۰ درصــد آن تأمیــن شــده اســت. مهم تریــن 
موضــوع در اقتصاد دیجیتــال اســتفاده کامل از 
زیرساخت های فعلی و کسب درآمد از حوزه های 

بکر آن است.«



۴۵ درصد از زیرساخت دیجیتال 
کشور از رده خارج است

در نشست »چالش های کسب وکارهای ایرانی حوزه زیرساخت« 
مطرح شد

سومین پنل رویداد زیرساخت دیجیتال با عنوان »چالش های کسب وکارهای ایرانی حوزه زیرساخت« با حضور اشکان امیرزاده ابراهیمی، 
مدیرعامل شرکت آداک فن آوری مانیا؛ محمدمهدی بشیرنژاد، معاون بازرگانی فالنیک؛ حسین اسلامی، مدیرعامل رمیس و فرشید گلزاده 

کرمانی، عضو هیئت مدیره صنایع مادیران برگزار شد. راهبری این نشست را رسول قربانی،  عضو هیئت مدیره کارخانه نوآوری رسانه راه کار برعهده 
داشت. در ادامه گزیده ای از موضوعات مطرح شده در این نشست را می خوانید. 

 بی اعتمــادی یکــی از چالش هــای حــوزه 
زیرساخت دیجیتال 

اشکان امیرزاده ابراهیمی، مدیرعامل شرکت آداک فن آوری 
مانیا در این پنل عنوان کرد کــه اگر تیتر های محتوایی را که 
رســانه های راه کار در ایــن مــدت تهیــه کرده انــد و در ســالن 
برگزاری رویداد نمایش داده شدند و در آن فعالان این حوزه 
چالش ها را در جمله ای بیان کرده اند، به صورت فهرستی در 
اختیار مسئولان قرار دهیم و به آنها رسیدگی شود، بخش 
زیادی از چالش های حوزه زیرساخت رفع خواهد شد. او در 
بخــش دیگــری از صحبت های خود مطــرح کــرد: »در کنار 
چالش هایــی ماننــد ثبــت ســفارش و تخصیــص، یکــی از 
چالش های مهم در این حوزه موضوع اعتماد است. دولت 
فکــر می کند کســب وکارهای ایــن حوزه کــه به دنبــال ثبت 
سفارش اند، صرفاً به دنبال کسب سود خودشان هستند و 

فکر نمی کند که ما از سویی برای مثال به دنبال تجهیز یک 
مرکز جدید برای ارئه خدمت به جامعه هستیم.« امیرزاده 
ابراهیمی در بخش دیگری از صحبت های خود ضمن اشاره 
به تعدد نهاد های رگولاتور در این حوزه به خاطر حساسیت 
بالای آن گفت: »کسب وکارها و نهاد های صنفی می توانند 
با ارائــه داده هایی کــه دارند بــه رگولاتور در ایــن حوزه کمک 

کنند. این کار می تواند باعث ایجاد اعتماد شود.«

 زیرســاخت های کشــور رو بــه فرســودگی 
می رود

 

محمدمهدی بشــیرنژاد، معاون بازرگانی فالنیــک از دیگر 
مهمانان این نشســت با اشاره به تقســیم بندی نسل های 
سرور در سال ۱۴۰۳ گفت: »۴۵ درصد از تجهیزات ما از رده 
خارج شده و عمر پشتیبانی از آنها هم به پایان رسیده است. 

زمانــی کــه قــرارداد به پایــان می رســد قطعــات دیگــر تولید 
نمی شــود و پشــتیبانی هم ندارد.« او در ادامه عنــوان کرد: 
»خلاصه این موضوع فرسودگی است. زیرساخت کشور رو 
به فرسودگی اســت و نیاز به رســیدگی دارد. سیاست های 
دوگانه عامل این موضوع بوده است. روند واردات رو به نزول 
بوده و کالای جدید وارد نمی شود. همچنین استانداردهای 
مناسبی تعریف نمی شود و از این رو زیرساخت های کشور 
به سمت فرسودگی می رود.« بشیرنژاد همچنین اظهار کرد: 
»در کل دنیا میزان فروش برندهای مختلف مشخص است 
و قابل تغییر نیست. اما باید زمینه فعالیت داشته باشند و 
برندی که خدمات خوبی ارائه می  دهد زمینه عرضه داشته 
باشد. ما در شرکت خود سعی کرده ایم آموزش را به صورت 
رایگان در اخیار عموم قرار دهیم تا آگاه سازی انجام شود. این 
رســالت اجتماعی اتفاق خوبی اســت که توسط شرکت ها 
انجام می شــود.« او در پایان درباره سیاســت گذاری در این 
حوزه خاطرنشــان کرد: »ما نه ارز نیمایی و نه اولویت بندی 
می خواهیم. گاهی تضاد منافع پیش می آید و تشــکل هم 
شــکل می گیرد اما به صورت فردگرا عمل می کند. این نگاه 
باعث می شود این کشتی غرق شود. بحث امنیت یکی از 
موضوعات مهم  در بحث فرسودگی است. خود شرکت ها 
هم استاندردها را رعایت نمی کنند و شرکت ها طبق شهود 
خود کار می کنند. اینکه ما بتوانیم بر اساســا اســتاندردها 



عمــل کنیــم بســیار اهمیــت دارد تــا امنیــت کل 
اکوسیستم اطلاعاتی ما حفظ شود.«

 جایگاه زیرساخت دیجیتال در کشور 
نامفهوم است

 حســین اســلامی، مدیرعامل رمیس، در نشســت 
چالش های کســب وکارهای ایرانی حوزه زیرساخت 
دیجیتال بیان کــرد: »چالش های مشــابه با صنایع 
دیگر داریــم از جمله منابع انســانی و تامیــن مالی. 
بنابراین ســوال اینجاســت که در حوزه زیرســاخت 

دیجیتال کجا قرار داریم؟«

او در ادامه افزود: »نوع برخورد در این حوزه عجیب و 
غریب اســت، این اولین رویدادی است که به صورت 
تخصصی به زیرســاخت دیجتال می پردازد. از سوی 
دیگر تفکیکی میان زیرساخت دیجیتال و حوزه های 
دیگر وجود ندارد. همچنان نگاه در حوزه زیرســاخت 
دیجیتال این است که کالای لوکس است.« اسلامی 
بیان کرد: »این در حالی است که در حوزه زیرساخت 
بســتری ایجاد می کنیم که بانک ها، فروشــگاه ها و … 
روی آن فعالیت می کنند. به عبارت دیگر سبک زندگی 
جدید مردم روی این زیرساخت قرار دارد.« مدیرعامل 
رمیس با اشاره به این که زیرساخت در رسانه ها وجود 
ندارد، خاطرنشان کرد: »جایگاه زیرساخت دیجیتال 
در حاکمیت و دولت، بخش خصوصی و مردم نامفهوم 
است. برای کسب وکارهای زیرساخت دیجیتال سقف 
گذاشــته اند، می خواهند تأمین کننــده و تولیدکننده 
را کنار هــم قــرار دهنــد بنابرایــن رقابــت در ایــن حوزه 

بی معناست.« 

 به یک اتحاد استراتژیک نیاز داریم
 

فرشــید گلــزاده کرمانی، عضــو هیئت مدیــره صنایع 
مادیران در رویداد زیرســاخت دیجیتال عنــوان کرد: 
»من به عنوان کسی که یک کسب وکار بزرگ مقیاس 
را مدیریت می کند که شــبیه شــرکت های استارتاپی 
چابک نیست، از اکوسیستم انتظار دارم برای مسائل 
موجــود راهکارهــای as a service ارائــه دهند.« او به 
موضوع هوش مصنوعی و تأثیر آن در آینده اشاره کرد 
و بیــان کــرد کــه کســب وکارهای حــوزه نرم افــزار و 
زیرساخت دیجیتال باید با مشارکت یکدیگر اقدام به 
ارائــه راهکارهای کامــل کننــد. او در بخــش دیگری از 
صحبت هــای خــود بیــان کــرد: »بــرای ایجــاد تغییــر 
پارادایــم در سیاســت گذاری ها، نیازمنــد یــک اتحاد 
استراتژیک میان فعالان این حوزه هستیم.« او اضافه 
کرد که در این راستا اتحاد با اکوسیستم صنایع دیگر 

می تواند تأثیر این کار را افرایش دهد.

شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۵۶
۱9 آبـــــــــــــــــــــــــان۱۴۰۳
ســــــــــــــــــــــــال چهارم
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زيرساخت ديجيتال
DIGITAL 

INFRASTRUCTURE

بهناز رحمتی، مدیر فروش فالنیک بررسی کرد

چالش کالاهای تقلبی
در زیرساخت دیجیتال ایران

DISCUSSIONبحث

بهناز رحمتی، مدیر فــروش فالنیک در بخش 
اول رویــداد زیرســاخت دیجیتال که به شــکل 
ویدئوکســت برگزار شــد دربــاره تجربیــات این 
شــرکت در ســال های اخیــر و چالش هایــی که 
داشته اند، صحبت کرد. محتوای این بخش از 
رویداد زیرســاخت دیجیتال که به موضوعات 
تخصصی تــر صنعــت زیرســاخت دیجیتــال 
اختصــاص داشــت و بــدون حضــور مخاطبان 
برگــزار شــد، بــه صــورت محتــوای ویدئویــی در 
اختیــار علاقه منــدان ایــن حــوزه قــرار خواهــد 

گرفت.

 ارزان اما تقلبی
بهناز رحمتی در ابتدای صحبت های 
خود عنــوان کــرد: »فالنیک بیــش از ۲۷ ســال 
در زمینه فناوری اطلاعــات از فروش تجهیزات 
تا پیاده ســازی به صورت صفر تــا صد فعالیت 
دارد. در ایــن ســال ها چالش اساســی ما بحث 
درخواســت مشــتریان بــرای خریــد کالاهــا و 
متقاعد کردن آنهــا در زمینه کالاهــای تقلبی و 

غیرتقلبی بوده است.«
او در ادامــه بیــان کــرد: »سیاســت برخــی از 
سازمان ها این بوده که کالای تقلبی و ارزان تهیه 
کنند. قیمت نمی تواند تضمین کننده کیفیت 
باشــد و می تواند برای شــرکت ها چالش ایجاد 
کند. این شرکت ها در ابتدا هزینه کمی می کنند 
و بعدها هزینه آنها برای نگهداری بالا می رود.«

چرا مشتری ها به دنبال کالای 
اصل نیستند؟

مدیــر فــروش فالنیــک دربــاره دلیــل ممانعت 
مشــتری ها برای تهیه کالای اصل توضیح داد: 
»بازار رقابتی به مرور زمان بیشــتر و سنگین تر 
شده و اولویت خیلی از سازمان ها قیمت است 
و نمی توان آنها را متقاعد کرد که در ابتدا هزینه 

بیشتری بپردازند.«
او در ادامــه عنوان کرد: »مشــتری ها از آنجا که 
مهــارت کافی در تشــخیص تجهیــزات تقلبی 
و غیرتقلبی ندارنــد، این موضــوع باعث ایجاد 

مشکل می شود. بســیاری از مصرف کنندگان 
فکــر می کننــد از قطعــات اورجینــال اســتفاده 

می کنند در حالی که این گونه نیست.«

 اینترنــت پرســرعت و قابــل 
اعتماد

رحمتی درباره چالش های زیرساخت اقتصاد 
دیجیتال کشــور در بخش دولتــی و خصوصی 
گفت: »در حوزه اقتصــاد دیجیتال اولین مورد 
بحث اینترنت پرسرعت و قابل اعتماد است. 
زیرساخت ها نیاز به اینترنت پرسرعت دارند. 
از طرفی فیلترینــگ و امنیت ســایبری از دیگر 
چالش هــای زیرســاخت اقتصــاد دیجیتــال 

کشور است.«

 امنیت و استفاده از تجهیزات 
درست

رحمتــی دربــاره راهکارهایــی کــه می توانــد 
وضعیت زیرســاخت اقتصاد دیجیتال کشور 
را بهبــود دهــد، اظهــار کــرد: »اینترنــت بحــث 
زیرســاختی اســت اما بحــث امنیت تــا جایی 
که به مصرف کننده مربوط می شــود، استفاده 
از تجهیــزات مناســب آن را تضمیــن می کنــد. 
بــرای امنیــت بایــد از تجهیزاتــی کــه نــو اســت 
استفاده کرد. مصرف کنندگان باید از استفاده 

از تجهیزات کارکرده پرهیز کنند.«

 کســب وکارها و چالش هــای 
رگولاتوری

بهنــاز رحمتــی در پاســخ بــه ایــن ســؤال کــه 
چالش هــای رگولاتــوری چــه خســارت هایی به 
کســب وکارها وارد کــرده اســت، توضیــح داد: 
»سیاست گذاری یک بحث کلی بوده اما بحث 
اصلی رشد اقتصادی اســت. ما میانگین رشد 
اقتصــادی ۱۱ درصــد ســالانه در نظر داریــم اما 
اتفــاق نمی افتد. بحــث دیگر افرایــش هزینه و 
کاهــش کارایــی اســت و از ایــن  رو فرصت هــای 
شغلی کمتری داریم که باعث فرار مغزها شده 

است.«



با اجرای سامانه نان
سالانه یک میلیون تن آرد صرفه جویی شده

در نشست نیازسنجی سخت افزاری در اکوسیستم مالی و بانکی کشور مطرح شد
آخرین پنل رویداد زیرساخت دیجیتال با عنوان »نیازسنجی سخت افزاری در اکوسیستم مالی و بانکی« با حضور بهزاد صفری، معاون فناوری اطلاعات بانک سپه، محمدرضا جمالی، 

مدیرعامل نبض افزار و رسول لطفی، معاون فناوری اطلاعات بانک مسکن با راهبری رضا قربانی، مدیرعامل کارخانه نوآوری رسانه راه کار، برگزار شد. در این نشست متخصصان درباره زیرساخت 
دیجیتال در بانک ها و مفهوم امنیت سایبری با یکدیگر گفت وگو کردند که گزیده ای از آن را در ادامه می خوانید. 

 بانک ها باید ۳ دیتاسنتر داشته باشند
 بهزاد صفری، معاون فناوری اطلاعات بانک سپه در این پنل 
عنوان کرد: »در حوزه زیرساخت های دیجیتال بانک ها، هیچ 
طراحی که از قبل برنامه ریزی شده باشد وجود ندارد. در حال 
حاضر بانک ها بــا هزینــه ای که در فضــای فنــاوری اطلاعات 

داشته اند کمک زیادی به این حوزه کرده اند.« او ادامه داد: »به 
بانک ها ابلاغ شده است که هر کدام باید ۳ دیتاسنتر داشته 
باشند که عملی کردن چنین موضوعی برای بانکی در مقیاس 

سپه، بسیار هزینه بر است و حدود ۵ سال زمان می برد.«
صفری توصیه کــرد: »بایــد در رگولاتوری کســی پیدا شــود و 

حوزه زیرساخت دیجیتال بانک ها را بازطراحی کند و بگوید 
لازم نیســت هر بانکی برای خود دیتاســنتر داشــته باشــند. 
یک دیتاســنتر مرکزی شــکل بگیرد و بانک ها از خدمات آن 

استفاده کنند.«
بهزاد صفــری در بخشــی از صحبت هــای خود اعــلام کرد با 

رسول لطفی، معاون 
فناوری اطلاعات بانک 

مسکن

زیرساخت 
کشور پاسخگوی 

توکنایز نیست

رســول لطفــی، معــاون فنــاوری اطلاعــات 
بانک مسکن، با اشاره به این که زیرساخت 
دیجیتــال کشــور ســنتی اســت، بیــان کرد: 
»زیرســاخت های پردازشــی جدیــد فاصله 
زیادی از مدل ســنتی گرفته اند. زیرساخت 
بانکی یک سیســتم اســت کــه از وضعیت 
کشــور تبعیــت می کنــد و بــه همیــن دلیــل 
پیشــرفتی نداشــته اســت.« او افــزود: »هر 
چه اقتصاد پیشرفته تری داشته باشید، به 
زیرساخت پیشرفته تر و زیرساخت پردازشی 
پیشرفته تری نیاز دارید. در تغییرات بانک، 
تفکر ســنتی و اقتصاد ســنتی باعث شــده 

که زیرســاخت پیشــرفت چندانی نداشته 
باشد.«

به گفته لطفی، رگولاتور ابــزار، نحوه تجارت 
و… را برای شما تعیین می کند. بدین ترتیب 
بخشــی از نیــروی انســانی شــما را حــذف 

می کند .
معــاون فنــاوری اطلاعــات بانــک مســکن 
خاطرنشــان کــرد: »در بانــک مســکن وام 
ســاخت می دهیم بــا این حال کســی حس 
نمی کند که مســکن ارزان شــده یا اجاره کم 
شــده اســت. بــرای حــل ایــن مشــکل توکن 
مسکن را طراحی کردیم اما زیرساخت کشور 

پاسخگوی توکنایز نیست.«
لطفی در خصــوص امنیت ســایبری اظهار 
کــرد: »مفهــوم امنیــت ســایبری در کشــور 
همزمان با توسعه اقتصاد دیجیتال توسعه 
نیافتــه اســت. همچنــان بــه این مفهــوم به 
صورت عمیق نگاه نمی شــود. برای مثال در 
حوزه هوش مصنوعی با حملات ماشین به 

ماشین رو به رو هستیم.«
به گفته او، مفاهیم جدیدی در حوزه امنیت 
در حال شکل گیری است. آخرین فناوری در 
حوزه امنیت سایبری، هوش امنیتی است. 
در  حوزه امنیت ســایبری به صــورت موازی 
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مدیر فنی ایمن داده شبکه عنوان کرد

بخش بزرگی از داده ها
در ایران بی ساختار هستند

REPORTگزارش

فنــی  مدیــر  چیت ســاز،  محمدعلــی 
»ایمن داده شــبکه« در ارائه تخصصی به نام 
»زیرســاخت های ذخیره ســازی و پردازشــی 
و آینــده آنهــا بــا تمرکــز بــر نیــاز امــور اقتصاد 
دیجیتــال ایــران«، در رویــداد زیرســاخت 
دیجیتال به ایراد سخنرانی پرداخت. این ارائه 
در بخش ویدئوکست رویداد زیرساخت ایران 
برگزار شد و محتوای آن به شکل ویدئویی در 
اختیار علاقه مندان به این حــوزه قرار خواهد 

گرفت.

 فنــاوری پردازشــی؛ در جهان 
امروز

محمدعلــی چیت ســاز در ابتدای ســخنرانی 
خود گفت: »داده ها در دنیا روز به روز در حال 
افزایش هستند. فناوری پردازشی به ما کمک 
می کند اطلاعاتی را از داده های جمع آوری شده 
استخراج کنیم. در حال حاضر بخش بزرگی 
از داده ها در کشور ســاختاری ندارند بنابراین 
برای بهره برداری از این داده ها به زیرســاخت 

توانمندی نیاز داریم.«
او در خصوص فناوری های پردازشی در دنیای 
امــروز بیان کــرد: »بــا ســرعت بالاتــر و هزینه 
کمتری می توان داده ها را پردازش کرد. پس از 
CPU فناوری های جدید دیگری مطرح شدند. 
از دو دهه گذشته بحث GPU یا پردازنده های 
گرافیکی مطرح شده که توسعه این تجهیزات 
همچنــان ادامــه دارد. TPU یا واحــد پردازش 
تنسور توسط گوگل ابداع شد؛ DPU یا واحد 
پردازش داده جدیدترین فناوری در این حوزه 
اســت که در ماشــین لرنینگ بــه کار مــی رود. 
البته فرایند استفاده از CPU همچنان ادامه 
دارد امــا واحد پردازش داده با رشــد ســریعی 
در حــال به کارگیــری در مراکــز داده در جهــان 

است.«

 فناوری غیرمجازی سازی
از  اســتفاده  هــدف  چیت ســاز 

ســرویس های مجازی ســازی را افزایــش 
بهــره وری و انعطاف پذیــری در اســتفاده از 
منابــع ســخت افزاری نامیــد و گفــت: »غیــر 
مجازی سازی فناوری نوینی است که در حوزه 
زیرساخت مطرح شده که هدف از آن افزایش 
کارایــی و کاهــش پیچیدگی در سیســتم های 
خاص اســت که نیاز بــه ســرعت و کارایی بالا 
دارند. ایــن فناوری در سیســتم های بلادرنگ 
و برنامه های حســاس به تأخیر بــه کار گرفته 
می شــوند. داده های ایــن فناوری هــا باید روی 
دســتگاهی ذخیــره شــوند، در اینجــا بحــث 
فنــاوری ذخیره ســازی انبــوه اطلاعــات مطرح 

می شود.«

 کاربرد فناوری های پردازشی و 
ذخیره سازی

مدیر فنــی ایمن داده شــبکه با اشــاره به این 
که در ایــران اغلــب از فناوری بلاک اســتورج 
اســتفاده می شــود کــه مناســب داده هــای 
ســاختارمند اســت، عنــوان کــرد: »ابجکت 
اســتورج مناســب داده هــای غیرســاختاری 
اســت؛ کلاد اســتورج نیــز در دنیــای امروزی 
کاربرد بســیاری پیــدا کرده اســت. SDSها و 
اســکیل اوت ناس نیــز از دیگــر فناوری هــای 
ذخیره ســازی هســتند. اســکیل اوت ناس 
دستگاه هایی هستند که به شکل خوشه ای 
دیتاهای غیرساختارمند را ذخیره می کنند. 
کاربری کلاد اســتورج و ابجکت اســتورج در 

دنیا رو به افزایش است.«
چیت ســاز در ادامه صحبت های خود تأکید 
کــرد: »اســتفاده از فناوری هــای زیرســاختی 
بایــد بــر اســاس نیــاز ســازمان انجــام شــود. 
ســرمایه گذاری در زیرســاخت های پردازشی، 
توســعه مراکــز داده و دیتاســنترهای مــدرن، 
گســترش ذخیره ســازی ابــری و پذیــرش 
فناوری هــای نویــن می تواند تأثیر بســزایی در 
آینده فناوری های پردازشی و ذخیره سازی در 

اقتصاد دیجیتال ایران داشته باشد.«

اجرای سامانه نان در کشور سالانه یک میلیون تن آرد 
در کشور صرفه جویی شده است.

 یکی از حسرت های ما زیرساخت ابری 
است 

محمدرضــا جمالــی، مدیرعامــل نبض افــزار، در ایــن 
نشســت درباره اینکه چگونــه  فنــاوری می تواند به ما 
کمک کند زیرســاخت های بانکی را بهبود ببخشــیم 
گفت:»مشــکلات پایه ای زیادی وجود دارد. خیلی از 

مفاهیم را به درستی درک نکرده ایم.«

او درباره این موضوع که زیرساخت دیجیتال کشور 
در چه بخش هایی ضعیف اســت، عنــوان کرد: »ما 
به شدت متمرکز عمل کرده ایم. یکی از حسرت های 
ما زیرساخت ابری است. ســطح بالایی از امنیت را 
پردازش ابــری برای مــا فراهــم می کنــد. بانک ها این 
پول را داشته اند که دیتا سنتر ایجاد کنند اما اکنون 
جاهایــی مثــل پســت در بحــث انتقــال دیجیتــال 
بسیار ضعیف هســتند.« او در ادامه گفت:»کسی 
که از کارت خــوان یا خودپــرداز اســتفاده می کند هر 
۲۰۰ بار یک بار مشــکل پیــدا  می کنــد، در حالی که 
در اینترنت بانــک و درگاه های پرداخــت الکترونیک 
به خاطر مشــکل پیامکی  که دیر می رســد در هر ۱۰ 

تراکنش یک خطا داریم .«
جمالی در بخش دیگر از صحبت های خود بیان کرد: 
»دیجیتالــی شــدن دو پیــش شــرط دارد، اینترنت و 
پردازش ابری که امنیت و قابلیت اعتماد سرویس ها 
تضمین شود. ما این دو را نداریم و ریسک ایمنی و 
امنیتی ما و در مجموع ریسک عملیاتی ما بالاست 

و امکان ندارد بدون این دو مورد موفق شویم.«

زيرساخت ديجيتال
DIGITAL

INFRASTRUCTURE

کار می شود، در صورتی که اگر سازکار ناظری شکل 
بگیرد نه تنها هزینه ها کاهش می یابد بلکه دقت نیز 

افزایش می یابد.افزایش می یابد.









با حضور بیش از ۵۰۰ فعال حوزه لجستیک
برگزار شد

رویـداد  نـوآوران

 لجستیک ایران
باشگاه آجودانیه ۱۷ مهرماه

با حضور:
رضا سمیع زاده، مدیرعامل هلدینگ فاخر | محمد خلج،مدیرعامل اسنپ | مسعود شاهمرادی، مدیرعامل خانومی | هومن پشنگیان، مدیرعامل هلدینگ دکا

مهرداد ملک محمدی، مدیرعامل تامین | رضا مقصودی، مدیرعامل پردازش داده نگار | رامین لایقی، مدیرعامل اسنپ گروسری | علی مرزبان، معاون عملیات دیجی کالا
مهناز علمایی، مدیرعامل اسپید | شهاب افشارکهن، مدیرعامل زپ | مجتبی نصیری، قائم مقام مدیرعامل پارسی پست | عباس عینعلی، سردبیر نقل حمل

محمدرضا میرزایی، مدیر محصول پردازش داده نگار



دومین  رویداد «برند کارفرمایی ایران»

راه کار برگزار می کند

۲۰ آذر ۱۴۰۳


